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Statistika obyvatel, domů a specifikace zaměstnání 

Podle údajů Českého statistického úřadu měl Mukařov (včetně Srbína a 

Žernovky) ke dni 1.1. 2024 celkem 2904 obyvatel, z toho 1457 žen a 1447 

mužů. Dále z tohoto počtu je 631 dětí ve věku do 14 let a 532 osob starších 

65 let.  

Z celkového počtu obyvatel je jich 1455 pracujících, z toho 893 osob vyjíždí za 

prací mimo obec. Data ČSÚ vypovídají o tom, že 1129 lidí pracuje ve službách 

a 29 obyvatel pracuje v zemědělství, lesnictví a rybářství.   

V Mukařově, v Srbíně a na Žernovce máme 986 domů, z toho je 957 

rodinných. Máme zde také 1233 bytů, z toho je 1038 obydlených.     

 

První fotka je Mukařov pohledem techniky Martina Nováka z letošního 

května, a druhá je pohlednice z roku 1935 ze soukromé sbírky Petra Doležela.   
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Kroniky v digitální podobě 

První zprávou letošního roku je ta, že 

všechny dosud psané kroniky jsou 

digitalizované a jsou k dispozici na webu 

obce. Kroniky jsou členěny podle 

jednotlivých let a jsou k nim přiřazeny i 

stručné medailonky kronikářů.  

A o jaké ročníky se jedná?  

Naše historie je zmapovaná v letech 1945–

1950, dále 1976–1989 a následně od roku 

2003 až do současnosti. V ostatních letech se 

kroniky nepsaly nebo se nedochovaly. Každý si může kroniky přečíst, jsou 

umístěny na webu obce  www.mukarov.cz v sekci Život v obci a okolí, odkaz 

je zde:  

https://www.mukarov.cz/zivot-v-obci/obecni-kronika 

http://www.mukarov.cz/
https://www.mukarov.cz/zivot-v-obci/obecni-kronika
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A jak taková kronika vzniká?  

Prvně je potřeba ji napsat. Píši události průběžně, každý měsíc doplním, co se 

událo, a případně přidám fotky. Snažím se výčet událostí něčím obohatit, 

letos si můžete přečíst rozhovor s Theodorem Pištěkem a pokusila jsem se 

zmapovat místní obchody a služby. Když je kronika hotová, schvalují ji všichni 

členové Zastupitelstva obce Mukařov. 

Případné připomínky zakomponuji nebo o nich diskutujeme. Po schválení 

kronika putuje v elektronické podobě na webové stránky obce, dále do 

okresního archivu a podklady pro tiskovou verzi se posílají do tiskárny.  
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Kronika budoucnosti?  

V současné době do mnoha oblastí života proniká umělá inteligence. Ve své 

práci využívám chat s umělou inteligencí, což mi pomáhá tvořit texty na míru. 

Umělá inteligence sestavuje otázky pro rozhovory, dělá jednoduché analýzy, 

generuje obrázky podle zadání a podobně. Zatím je tato služba všem 

dostupná v základní verzi zdarma, rozšířené verze jsou placené.  

Pokud se bude umělá inteligence vyvíjet současným tempem, je možné, že 

v blízké době kronikáře nahradí. Pročte a zanalyzuje všechny dostupné 

informace o obci a jejích obyvatelích (a že jich na internetu je!) a poskládá je 

v určitém časovém období, doplní obrázky, případně ty, které budou chybět, 

vytvoří. A to všechno během několika sekund, místo několika desítek hodin 

psaní kronikáře. I takhle může vypadat pokrok, tak se nechme překvapit!    

Pro zajímavost jsem se umělé inteligence zeptala, zda ví, kdo je kronikář a 

zda by mohla něco napsat o obci Mukařov v okrese Praha-východ. Zde je 

výsledek, odpovědi jsem nijak neupravovala:   

 

Víš, kdo je kronikář obce?  

Kronikář je velmi důležitá osoba pro obec – je to ten, kdo zaznamenává 

významné události, každodenní život, tradice a změny v obci. Díky jeho práci 

se uchovávají vzpomínky na život obce pro budoucí generaci. Kronikář často 

píše o událostech, jako jsou slavnosti, kulturní akce, významné stavby, změny 

v obecní infrastruktuře, ale také například o osobních příbězích lidí v obci. 

Je to takový pamětník obce, i když nemusí být přítomen u všeho – vybírá 

události, které považuje za důležité pro zaznamenání. Taková kronika je tedy 

nejen dokumentem, ale i jakýmsi svědectvím doby. Mohu ti s něčím pomoci 

při psaní té kroniky? 

Napiš mi, prosím, něco konkrétního o obci Mukařov, PSČ 251 62 
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Mukařov, obec s bohatou historií a současným životem 

Mukařov, malebná obec v okrese Praha-východ, se nachází pouhých 25 

kilometrů od centra Prahy. Tato obec, která je součástí Středočeského kraje, 

představuje příjemné místo pro život i návštěvy díky své blízkosti k hlavnímu 

městu a klidnému venkovskému charakteru. 

První písemná zmínka o Mukařovu pochází z 13. století, což svědčí o jeho 

dlouhé a bohaté historii. V průběhu staletí obec zažila zemědělství, které 

bylo hlavním zdrojem obživy místních obyvatel. Mukařov hrál důležitou roli i 

během průmyslové revoluce, kdy se jeho okolí stalo centrem menších 

řemesel a obchodů. V obci jsou dodnes zachovány stopy původní 

architektury, která připomíná její historický vývoj. 

Mukařov má přibližně 2 500 obyvatel. Součástí obce jsou místní části Srbín a 

Žernovka. V průběhu let zde probíhá rozvoj v oblasti infrastruktury, jako jsou 

rozšíření školních zařízení, nové chodníky a další komunitní projekty, které 

zlepšují kvalitu života v obci. V Mukařově se také nachází základní škola, 

mateřská škola, hasičská zbrojnice, knihovna, restaurační zařízení a poštovní 

úřad.  

Místní obyvatelé i návštěvníci mohou navštívit historické památky, jako je 

kostel Nanebevzetí Panny Marie a pravoslavný chrám Všech svatých, který je 

jedinečný svou lokalizací a architekturou. 

Mukařov se pyšní také bohatým kulturním a společenským životem. 

Pravidelně se zde konají různé akce, například tradiční poutě, jarmarky nebo 

oslavy spojené s lidovými tradicemi. Tyto události přitahují nejen místní, ale i 

návštěvníky z okolí. 

Okolí Mukařova je protkáno hustou sítí turistických tras a cyklostezek, které 

vedou malebnou krajinou Středočeského kraje. Mezi oblíbené cíle patří 

přilehlé lesy a rybníky, které nabízí klid a možnost relaxace daleko od ruchu 

velkoměsta. 
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Mukařov je místem, kde se snoubí historie s moderním životem. Obec je 

atraktivní nejen pro své obyvatele, ale i pro návštěvníky, kteří si chtějí užít 

klidné prostředí a zároveň mít na dosah všechny výhody velkoměsta. S 

bohatou historií, aktivní komunitou a krásnou přírodou v okolí, je Mukařov 

skutečným klenotem regionu. 

Moje poznámka: v záznamu také najdeme zdroje, kde umělá inteligence 

vyhledávala, v tomto případě je to konkrétně web Mukařova, wikipedie a 

mapy.cz. Nutno podotknout, že tento systém pracuje na základě sběru dat. 

Pokud tedy „poučíme“ umělou inteligenci a dáme jí další informace o daném 

subjektu, tak je uloží, a další člověk, který bude danou věc vyhledávat, ji může 

již použít. Učí se tím, co se do ní nahrává. Konečnou podobu textu a jeho 

význam zatím v této fázi dá však vždycky člověk. Například zmínka o 

jedinečné lokalitě pravoslavného chrámu vyznívá velmi pozitivně, byť víme, že 

právě tato lokalita uprostřed zástavby rodinných domů, byla a je dost 

kontroverzní záležitostí. Navíc je objekt zkolaudován jako modlitebna, nikoliv 

jako chrám. V původní verzi umělá inteligence také uvedla, že máme na 

náměstí baziliku svatého Jana Nepomuckého, tak jsem ji opravila a nyní text 

o Mukařovu již generuje správně.  Vygenerovala rovněž z textu obrázek            
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Leden 2024 jsme začali tradiční Tříkrálovou sbírkou a silnými mrazy. Noční 

teploty spadly až na minus 18 stupňů.  

 

Sociální poradna nově pod správou obce 

Sociální poradna byla v Mukařově zřízena v roce 2017 a do loňského roku 

byla součástí Kulturního a komunitního centra v Mukařově. Od letošního 

roku si ji vzala pod správu obec. Sociální pracovnice Klára Holická se tak stala 

zaměstnankyní obce.    

Nový Klub seniorů Mukařov 

Prvním setkáním dne 18. ledna zahájil svou činnost Klub seniorů Mukařov, 

který se bude pravidelně scházet jednou měsíčně v Kulturním a komunitním 

centru v Mukařově. Prvního setkání se zúčastnilo 16 seniorů. Většina z nich 

projevila přání potkávat se, pokud možno dvakrát měsíčně, z toho jednou u 

venkovních aktivit.  

 

Obec Mukařov má nový prapor a vlajku 

Obecními symboly Mukařova jsou znak a vlajka. 

Symboly byly povoleny Parlamentem České 

republiky na konci roku 2008. Obecní znak 

používáme v oficiálních dokumentech obce, ale 

prapor zhotoven dosud nebyl.  

Během příprav na 1. obecní ples paní starostku Hanu Zákouckou napadlo, že 

by bylo symbolické nechat k této příležitosti obecní prapor vyrobit. 

Výroba praporu byla svěřena společnosti Velebný & Fam z Ústí nad Orlicí. 

Jedná se o českou rodinnou firmu s tradicí od roku 1990, která se specializuje 

na výrobu slavnostních vyšívaných vlajek, standart, heraldiku a církevní 

symboly.  
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Náš prapor je o velikosti 100×150 cm, je vyrobený ze sametu metodou 

aplikační výšivky. Nejedná se o levnou záležitost, prapor byl pořízen z darů 

spolků a občanů, jejichž jména jsou vyšita na pamětní stuze, která je 

zhotovena k praporu.  

 

Co symboly vlajky představují?   

List vlajky obce Mukařov tvoří dva vodorovné pruhy, bílý a červený. V bílém 

pruhu jsou vedle sebe tři zelené vyrůstající smrky. V červeném pruhu 

uprostřed vidíme lilie v prázdném kamenném gotickém oblouku provázeném 

nahoře vpravo vozovým kolem, vlevo žernovem. 

Lilie představuje mariánský atribut a odkazuje na významnou stavební 

památku v Mukařově, kostel Nanebevzetí Panny Marie, a současně navazuje 

také na historickou mukařovskou farní pečeť. 

Prázdný gotický kamenný oblouk rovněž odkazuje na mukařovský kostel, 

především na architekturu a stavební styl jeho současné podoby. Zároveň 

však připomíná i bohatou tradici kamenolomů a opracování kamene na 

území jednotlivých místních částí obce. 

Trojice smrků vyjadřuje lokalizaci obce v lesní krajině, přičemž počet smrků 

vyjadřuje počet tří místních částí obce (Mukařov, Srbín, Žernovka). 

Figura vozového kola představuje symbol tranzitní polohy obce na 

křižovatce historických cest. 

Figura žernovu je tzv. mluvícím znamením, vyjadřujícím název místní části 

Žernovka a současně připomíná těžbu kamene na území obce.  

Prapor dostal čestné místo v zasedací místnosti obecního úřadu. Jeho 

slavnostní požehnání se uskuteční v rámci letošního letního pouťového 

festivalu. 
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Při výrobě praporu obec nechala vyrobit rovněž vlajku ve stejném dekoru 

jako je prapor. Vlajka visí nově na stožáru před obecním úřadem.  

 

O prapor se živě zajímal náš občas Theodor Pištěk, a protože mu dělá pohyb 

problémy, tak mu ho paní starostka přinesla ukázat. Pan Pištěk pochválil jeho 

provedení jak z hlediska materiálu, tak i výšivky, a byl velmi potěšen, že se 

jedná o poctivou a precizní práci. Pan Theodor Pištěk je mj. autorem praporu 

Hradní stráže a též autorem uniforem Hradní stráže, možná i proto se i o náš 

obecní prapor takto zajímá. 
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Plesová sezóna zahájena 

Očekávanou novinkou letošního roku byl První ples obce Mukařov, který se 

konal 20. ledna v místní sokolovně.  
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Konání plesu předcházel pořádný úklid, protože čistota sokolovny je dlouhá 

léta diskutovaným tématem. 

Ples se velmi vydařil, všichni účastníci si ho pochvalovali. O profesionální 

taneční vystoupení se postarali Kateřina Čákorová a Martin Paulíny, krásné 

tance předvedli rovněž žáci a absolventi ZŠ Mukařov. Programem provázel 

profesionální moderátor Ernesto Čekan, k tanci a poslechu zazpívala Adéla 

Donátová se svou kapelou Viva band.  

Na plese byl rovněž představen slavnostní prapor obce. Fotodokumentaci 

pořídil Milan Veselý, o organizaci plesu se postarali zejména zaměstnanci 

obecního úřadu a ze zastupitelů František Polesný a Kateřina Čadilová. O ples 

byl velký zájem i díky tomu, že v Mukařově již několikátou sezónu probíhají 

taneční kurzy.  
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Papírové modely v Galerii 

Celý leden měli návštěvníci Galerie Stará škola možnost obdivovat desítky 

krásných papírových modelů. Šikovnost a trpělivost jejich tvůrců je 

obdivuhodná. Je příjemné vidět, že i v dnešní době převážně digitální zábavy, 

je stále mnoho lidí, kteří volný čas tráví rukodělnou uměleckou činností.  
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Pestrobarevný školní masopust 

Druhý pátek 

v únoru se 

uskutečnil 

školní 

masopust. 

Děti měly 

velmi 

nápadité 

masky a přišly je předvést před obecní úřad. Průvod byl tematicky zaměřen 

na téma povolání. K vidění však byly i tradiční masopustní masky, například 

jeptiška, šašek, myslivec, hasič, kůň, bába s nůší, kominík, nevěsta, ženich, 

řezník, různá zvířata a další.   

 

Sousedský ples 

Místní plesy dosud 

organizovali hlavně hasiči, ať 

už z Mukařova nebo ze 

Žernovky. Od letošního roku 

máme plesy hned čtyři. 

V lednu se uskutečnil první 

ročník Obecního plesu a 

v únoru první Sousedský 

ples. Další očekávané plesy 

jsou maškarní hasičský v Mukařově a hasičský na Žernovce.  

Organizátory Sousedského plesu, který se konal 10.2. v místní sokolovně, byli 

Rudolf Semanský a Jana Novotná. O hudební produkci se postarala skupina 

Shakers band. Zajímavostí je, že výtěžek z plesu, který činil 56 789 korun, byl 
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věnován nadačnímu fondu s názvem Nevzdáme to, který pomáhá rodinám a 

dětem s autismem. Nadace se zároveň aktivně podílela na organizaci plesu.   
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Čas na povinné poplatky 

Od poloviny února do konce dubna je potřeba zaplatit poplatky za odpad a 

za psy. Je možné je zaplatit online přes takzvaný portál občana (to je aplikace 

s Názvem Služby na webu obce Mukařov, která pracuje s elektronickou 

identitou občana) nebo hotově či kartou na obecním úřadě v úředních 

hodinách. Základní poplatek za obecní systém odpadového hospodářství činí 

v roce 2024 stejně jako loni 1200,- Kč na jednoho poplatníka. Každý 

poplatník má nárok na slevu z poplatku, pokud se zapojí do Motivačního a 

evidenčního systému pro odpadového hospodářství s názvem MESOH.  

Poplatek za psy je stanoven obecně závaznou vyhláškou 6/2023 a činí v roce 

2024 za prvního psa 240 Kč, za dalšího psa 360 Kč, pro osoby starší 65 let 

platí poloviční sazby, tj. 120 Kč a 180 Kč. 

 

Hasičský maškarní ples v Mukařově 

První březnovou 

sobotu se 

uskutečnil 

tradiční 

maškarní ples 

SDH Mukařov. O 

průběhu plesu 

referuje za SDH 

Mukařov Petr 

Doležel: 

„K tanci hrála kapela ze Starého Kolína Echo 91. Na našem plese nesmělo 

chybět předtančení zajištěné Taneční školou Astra. Tancovalo se až do dvou 

hodin do rána. Děkujeme všem členům sboru i našim sponzorům, kteří nám 

pomohli organizačně tuto akci zajistit.“ 
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Hasičský ples na Žernovce 

Plesovou sezónu uzavřel Hasičský ples na Žernovce.   

 

 

Počasí je o měsíc napřed 

Je polovina března, ale teploty a 

již probuzená příroda odpovídají 

spíše polovině dubna. Teploty 

jsou kolem 12 stupňů nad nulou 

a ani v noci nepoklesnou pod 

plus pět. A to máme v Mukařově 

o dost chladněji, než je v jeho 

okolí.  

 

Když jsem bydlívala v Praze a jezdila do Mukařova na víkend či na prázdniny, 

vnímala jsem rozdíl v teplotách podle právě kvetoucí či plodící přírody 

nejméně tři týdny. Babička říkávala, že tu máme krkonošský studený proud.  
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Pravda je, že když jedu v zimě z práce skrz Říčany, tak tam prší, když se 

projede lesem do Tehovce, tak začíná zpravidla sněžit, a v Mukařově už je 

bílo. 

I přes tyto rozdíly už nám nyní kvetou kaliny, zlatice, meruňky, krokusy. 

Tulipány mají již téměř deseti centimetrové listy. Sluníčka zatím moc není, 

v uplynulých týdnech hodně pršelo, ale teplo je příjemné, byť není jasné, zda 

je to pro přírodu správně.   

 

Čistička v Srbíně startuje provoz 

15. dubna bylo zahájeno spouštění do provozu nové ČOV v Srbíně a již je 

možné napojit na kanalizaci první etapu obyvatel. Šťastlivci z první etapy to 

jistě uvítají, protože jim odpadne stálé shánění fekálních vozů.  
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Galerie žije uměním    

Naše Galerie Stará Škola, kde se rovněž nachází Turistické informační 

centrum Mukařova a Czech Point, žije 

kulturou. Návštěvníkům tento prostor 

nabízí každý měsíc jinou zajímavou 

výstavu. Během dubna zde svá 

umělecká díla vystavuje Kristýna 

Mimrová ze Světic.  

Výstava byla zahájena vernisáží, 

slavnostní uvítání hostů probíhalo díky 

pěknému počasí venku před Galerií. Na 

fotce je autorka děl Kristýna Mimrová 

(vlevo) spolu s kurátorkou Galerie 

Jitkou Čurdovou. 

   

 

Počasí láme rekordy a to i s pískem ze Sahary 

První polovina letošního dubna byla nezvykle teplá. Teploty se vyšplhaly ke 

třiceti stupňům, v Mukařově bylo 27 stupňů 

ve stínu. Podobné teploty byly naměřeny 

v hstorii pouze jednou, a to před osmdesáti 

lety. Tahkle teplo začátkem dubna není příliš 

obvyklé, tím spíš, že stromy sotva začínají 

kvést a ještě nemají listy, čímž nevzniká stín 

v místech, kam se v létě před horkými dny 

obvykle uchylujeme. Teplo vydrželo skoro 

týden, pak se prudce ochladilo a teploty 

spadly k obvyklému dubnovému průměru, 

tedy kolem deseti nad nulou.  
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Teplé počasí bylo způsobené vlivem vpádu horkého jižního vzduchu do 

střední Evropy. Toto proudění s sebou přineslo také písek ze Sahary, zejména 

do vyšších atmosférických výšek. Pocitově bylo opravdu jako v létě někde u 

moře, nebe se zahalilo do oparu a tato fotka vznikla 9. 4. nedaleko Lidlu.  

 

Mukařovské škole se uleví  
Následující událost se sice 

neodehrála přímo v Mukařově, ale 

přesto je pro nás významná, 

zejména co se týče školních dětí. 

Neustále se zvyšující počet obyvatel, 

zejména mladých lidí a rodin 

způsobil, že naše škola je již několik 

let naprosto přetížená. Přivítali jsme 

tedy, že 13. dubna se uskutečnilo 

slavnostní poklepání na základní kámen nové svazkové základní školy 

s názvem LOŠBATES, která se bude budovat v Louňovicích.  

Nejdříve proběhl slavnostní ceremoniál, kdy krátce promluvili starostové ze 

svazku LOŠBATES a postupně došlo ke skládání základního kamene z různých 

částí, které postupně dodaly jednotlivé obce svazku. Zajímavá byla realizace 

postupného skládání jednotlivých kamenů jako "puzzle", kdy na závěr vznikl 

pevný kamenný čtverec.  

Významná byla i přítomnost VIP hostů, například 1. místopředsedkyně 

Poslanecké sněmovny ČR Věry Kovářové, hejtmanky Středočeského kraje 

Petry Peckové, a mnoha dalších významných hostů, kteří se společně podílejí 

na vzniku a realizaci tohoto projektu. Celou akci citlivě a vtipně moderoval 

jeden z čestných ambasadorů školy, „náš“ Jiří Holoubek.  

Zkratka LOŠBATES se skládá z písmen svazkových obcí-Louňovice, Štíhlíce, 

Babice, Tehovec, Svojetice. Babice později ze svazku vystoupily, ale v názvu 

zůstaly. Nyní se tedy jedná o čtyři obce, které společně budují moderní 

svazkovou školu pro 540 dětí. Škola se otevře 1.9.2025.  

Reportáž z akce vytvořila Jitka Čurdová, která má na starost kromě Galerie i 

oblast kultury v obci.  
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Úspěch mladých hasičů 

Naši mladí hasiči vybojovali v polovině dubna první místo v soutěži v 

kategorii nejrychlejší požární útok, a dokonce získali i první místo v součtu 

času obou pokusů. Starší team na své první soutěži vybojoval v tvrdé 

konkurenci úžasné 3.a 5. místo. „Jsou to borci a zaslouží si obdiv za to, jak to 

zvládli,“ komentuje úspěchy svých svěřenců Václav Pokluda, který se 

tréningu mladých hasičů věnuje dlouhodobě.   
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Úrodu spálil mráz 

Po letních vedrech na počátku dobna přišly v jeho druhé polovině mrazy. 

Vykvetlá příroda v plné vegeraci většinou čytřtupňové noční mrazy 

nevydržela.  

Je smutné jít zahradou či obcí a vidět úplně hnědé květy nádherných jabloní, 

zmrzly i květy rybízu, drobné plody meruněk, višně, angrešty, aronie, ale i 

kapradiny, vistárie. Vše mladé a křehké mrazu podlehlo. Nedá se nic dělat, 

můžeme to jen přijmout a uvědomit si, že jsou věci a události, které 

neovlivníme, i kdybychom se stavěli na hlavu. Před přírodou je potřeba mít 

velkou pokoru.   

 

Do úklidu se moc lidí nehrnulo 

V sobotu 20. 4. 

2024 se 

v Mukařově 

uskutečnil úklid 

obce a lesů od 

odpadků. Akce 

proběhla 

v rámci 

výzvy Ukliďme 

Česko-Čistý 

Ladův kraj u 

příležitosti Dne 

Země, který připadá každoročně na 22.4. Rukavice, pytle a instrukce byly 

zájemcům k dispozici a stačilo vyrazit. Sešlo se však pouze pět lidí, na fotce 

vidíte čtyři, pátý fotil. Akci organizovalo Kulturní a komunitní centrum 

Mukařov. Během uplynulého týdne se akce zúčastnili také žáci a učitelé ZŠ 

Mukařov, kteří významně pomohli naši obec uklidit. Děkujeme!  

https://www.facebook.com/events/945121890411293/?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-UK*F
https://www.facebook.com/events/945121890411293/?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-UK*F
https://www.facebook.com/events/945121890411293/?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-UK*F
https://www.facebook.com/KKCentrumMukarov?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-%5dK*F
https://www.facebook.com/KKCentrumMukarov?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-%5dK*F
https://www.facebook.com/zsmukarov?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-%5dK*F
https://www.facebook.com/zsmukarov?__cft__%5b0%5d=AZV85j-se3QheoPRJNssAOmXSeROxthTG169mXFZsiKUWqyN-T2mwHkB14CWaUyxBdr64pwuohRVo0eRUp1k9_lMxxNr48xPuCFVw7EwpFR5InfAjlH22AMISq21Bld9hycB4qucaErd5sDpQ8j15JPqLMrH9wgT2ua3oaZ6zGE5icrk4-UoCA27lq9Rw2zOXNyjnr4KBj7Xvlh52ebaab8v&__tn__=-%5dK*F
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Koncert žáků ZUŠ v kostele  

Na svatého Jiří, 24.4., se v našem kostele uskutečnil koncert žáku 

mukařovské pobočky ZUŠ v Říčanech. Na neobyčejný kulturní zážitek 

mladých talentovaných umělců zavítala řada návštěvníků z Mukařova i jeho 

okolí.  

 

     

 

 

 

Drama kolem čarodějnických ohňů 

Den před tradičním plánovaným „pálením čarodějnic“ 30. 4., byl vyhlášen 

zákaz rozdělávání ohňů kvůli suchu a velkému větru. Obecní akce byly 
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s pálením povoleny pouze v případě, že na ně dohlídnou hasiči. A protože jak 

v Mukařově, tak na Žernovce čarodějnické akce pořádají právě hasiči, mohli 

být naši obyvatelé spokojení, že o plánovanou akci nepřijdou.  

Hasiči vyrobili a vztyčili májku, udělali krásnou hranici a čarodějnický průvod 

mohl začít. Bývá zvykem, že při akcích, které pořádají hasiči, se prezentuje 

technika, hlavně parádní hasičské auto, na jehož prohlídku se stojí fronta. 

Nejinak tomu bylo i letos. Najednou se však ozvala siréna a hasiči museli jet 

na zásah. Během několika vteřin exkurzi pro děti ukončili a vyrazili do terénu. 

Bylo zajímavé pozorovat, jak hasiči všeho nechali a okamžitě se soustředili na 

výjezd.   

Oheň však tou dobou již dohoříval, lidé buřty snědli a slunko se pomalu 

sklánělo nad obzor. Akce se vydařila jak v Mukařově, tak na Žernovce.  

Výjezdy si hasiči užili i během prvního máje, sirény houkaly nejen kvůli 

požárům, ale i kvůli popadaným stromům z důvodu silného a 

dlouhotrvajícího větru.  
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Připomínka konce války  

Každoročně u nás v obci uctíváme památku padlých válečných hrdinů. 

Nejinak tomu bylo i letos. Osmého května paní starostka Hana Zákoucká 

spolu se zastupiteli obce položila věnce u několika památníků.  
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Polární záře nebývalé síly 

Intenzivní solární erupce způsobily, že se v pátek 10. května objevila v noci v 

několika vlnách na nebi polární záře. Šla jsem spát kolem jedenácté večer. Z 

ložnice vidím střešním oknem nebe. Každý den směřuji před spaním svůj 

pohled ke hvězdám s poděkováním za prožitý den. Tentokrát nebe působilo 

dojmem, jako když je okolní les v plamenech. Rudá obloha mě přiměla se 

podívat na internet, jestli někde nehoří. Když jsem v mobilu otevřela sociální 

sítě, bylo mi to hned jasné, je to polární záře. Vyběhla jsem ven směrem 

k fotbalovému hřišti, kde je vidět na obzor, ale už nebylo vidět nic. Byla jsem 

příliš unavená na to, abych čekala celou noc na další vlnu, která byla značně 

nejistá, a šla jsem spát. Další vlna záře přišla po půlnoci a další kolem třetí 

hodiny ranní. Naštěstí se našli mnozí, kteří obětovali spánek, a vydali se 

snímky polární záře ulovit.  

Fialovo-rudý les je záběr mobilem z mého střešního okna ve Školní ulici 

v Mukařově 10.5. před 23 hodinou. Růžové a fialové fotky jsou vyfocené na 
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Srbíně Jaroslavem Bartoňkem, konkrétně ve Zvonečkové ulici 11.5. v 0.22 

hodin a je to pohled směrem k Louňovicím, tedy na sever.     

Poslední panoramatický snímek pořídil Tomáš Photonic Bajer ze sousedních 

Svojetic. Ten nic nenechal náhodě a vyrazil cíleně do míst, kde věděl, že bude 

krásně vidět na severní obzor. Pořídil úžasnou panoramatickou fotku nad 

Českým Brodem 11. 5. v jednu hodinu po půlnoci.  
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POPOLES již popatnácté 
 
Letošní jubilejní 15. ročník PPOPOLESu se velmi 
povedl. Na akci se podílelo přes 30 dobrovolníků 
(z toho 18 dětí), kteří se převlékli do 
pohádkových kostýmů, aby udělali malým dětem 
radost. Celkem 220 dětí si prošlo stezku se 14 
zábavnými úkoly a na závěr dostaly zaslouženou 
odměnu v podobě drobných dárečků, bonbónu a 
buřtíka, kterého si mohly opéct na připraveném 
ohni. 
Odměny pro děti a ortopedické podložky, které 

se budou využívat v mateřském centru v Mukařově, věnovala společnost 
„MUFFIK ortopedické podložky“. 
 
Jeden z dospělých účastníků, František Polesný (jak příhodné jméno), 
zhodnotil svou účast na akci takto: „V sobotu proběhl další ročník POPOLESu 
a byl jsem zlanařen původně do role trpaslíka ....no to ale nějak nevyšlo, a 
nakonec ze mě byl malej, tlustej, vousatej Ferda Mravenec . Děti mě 
naštěstí poznávaly a nebály se mě.....taky díky roztomilé Berušce Terezce 
Kociánové, bez které by se ten frmol nedal zvládnout. Počasí bylo výborné, 
účast bych řekl ohromná a celá akce díky skvělé partě úžasných lidí se moc 
povedla! Obdiv a uznání patří děvčatům z KKCM Mukařov, až v průběhu mi 
došlo, jak velká akce to je.“ 
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Znovu škola Lošbates 

Před nedávným časem jsem psala o položení základního kamene svazkové 

školy v sousedních Louňovicích. Nevím, zda někdo dělá nějakou 

fotodokumentaci stavby, ale chodím okolo často na procházky, tak mi nedělá 

problém průběh stavby vyfotit. Třeba se na to někdo jednou rád podívá. Tyto 

fotky jsou ze 17.5. a překvapilo mě, na jak rozsáhlém území se areál školy 

buduje. Chybí mi žulový stůl u bývalého hřiště, na kterém jsem si často a ráda 

rovnala záda. V létě byl krásně vyhřátý, kde je mu asi konec?   

Okolní obyvatelé budou mít rok a půl krušné časy, stavba je hlučná a prašná, 

při východním větru jsou stavební stroje slyšet až do Mukařova.  
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V Kaštánce přibyl stojan na servis kol 

Náš zastupitel, Petr Doležel, tvůrce laviček nejen 

v parku Kaštánka, vyrobil servisní cyklostojan pro 

různé typy kol.  

Stojan obsahuje základní sadu cyklistického 

vybavení: pumpičku (jak pro galuskové ventilky, 

tak i pro ventilky na treková kola), dva 

univerzální klíče a zařízení na sundání plášťů. 

Věříme, že tato užitečná věc zůstane kompletní a 

nebude lákadlem pro nenechavce.  
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V části obce máme nové lampy 

Pouliční lampy na solární pohon rozsvítily část obce kolem rybníka Požár, a 

sice v ulici K Požáru. Lampy jsou na solární pohon a jejich světla jsou 

zaměřena dolů, aby nevznikal světelný smog.  

       

 

 

Mukařovská kecka 

TJ Sokol Mukařov upořádal 25. května 46. 

ročník pochodu Mukařovská kecka.  

Zúčastnilo se ho celkem 798 lidí. Jako již 

tradičně, byly k dispozici celkem tři trasy. 

Na trasu 7 km se vydalo 437 účastníků, na 

trasu 15 km vyrazilo 260 lidí a na 25 km 

pak 101 dálkových chodců a běžců, což je, 

dle monitoringu Sokola, nejvíce od roku 

1995. Více informací o Mukařovské kecce, její organizaci, sponzorech i o 

uplynulých ročnících, lze najít na www.mukarovskakecka.cz.  

http://www.mukarovskakecka.cz/
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Mukařovští vystavují v Galerii Stará škola 

Červen patří uměleckým dílům absolventů výtvarných kroužků pro děti v 

KKCM, i z nově otevřeného výtvarného kurzu pro dospělé. Je hezké vidět, jak 

talentované umělce zde máme a dá se tak usuzovat, že volný čas netrávíme 

jenom u počítačů a mobilů. To je v dnešní digitální době skvělá zpráva!  

 

 

Volby poprvé ve třech volebních místnostech  

Ve dnech 7. a 8. června se konaly volby do Evropského parlamentu. 

Vzhledem ke stále rostoucímu počtu obyvatel Mukařova jsou místním 

poprvé k dispozici tři volební okrsky. Obyvatelé z Mukařova a Srbína mohli 

volit v nové budově základní školy ve dvou místnostech a lidé ze Žernovky 

volili v klubovně místních hasičů. Důvodem je zjednodušení orientace pro 

voliče, snadnější sčítání hlasů a lepší dostupnost pro voliče, zejména co se 

týče Žernovky.  

Celková účast ve volbách ve všech okrskách (průměrem) byla 45,65 procent 

což je více než celorepublikový průměr (36,45 %).   
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Základní škola v Mukařově na cestách 

Vedení ZŠ organizuje během celého roku řadu zajímavých akcí jak pro žáky, 

tak pro zaměstnance. Ředitel školy Daniel Barták informoval o tom, že v den 

ředitelského volna 2.5., absolvovali zaměstnanci školy historicky první 

teambuildingovou akci školy zaměřenou na styly myšlení. Celodenní akce se 

uskutečnila v sousedních Svojeticích.  

Žáci devátých ročníků se zúčastnili exkurze na Letišti Václava Havla v Praze, 

žáci šestých ročníků se vydali na přírodovědnou exkurzi do Koněpruských 

jeskyní. Na Den Země se ve škole konal projektový den na téma Planeta 

versus plasty. Na jaře se škola již tradičně zúčastnila akce Noc s Andersenem, 

kterou letos věnovali jeho pohádce Sněhová královna. S koncem školního 

roku se žáci i učitelé mohou těšit na řadu dalších akcí. Ve škole se toho děje 

stále hodně.  
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V hlavní roli hasiči 

Prvního června, na Den dětí, oslavovalo SDH Žernovka 120 let od založení. 

Hasiči připravili program a prohlídku současné i historické hasičské techniky, 

zajistili občerstvení a slavnostně ocenili řadu svých dlouholetých členů.  

 

Hasičům popřáli 

k výročí starostka 

Hana Zákoucká, 

zastupitel Rudolf 

Semanský i senátor 

Zdeněk Hraba. Ten 

vyzdvihl kromě 

profesních úspěchů 

hasičů, zejména 

aktivity SDH 

Žernovka v oblasti 

pořádání kulturních 

a volnočasových 

aktivit a prezentace 

hasičské techniky 

široké veřejnosti. 

Oslavy pokračovaly 

koncertem kapely 

Brutus.  

Přestože počasí 

venkovní akci příliš 

nepřálo, oslav se 

zúčastnilo hodně lidí 

a všichni si to užili. Hasiči obdrželi od obce Mukařov dort s hasičským autem.    
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Týden na to, osmého června, proběhl v Mukařově Dětský den s hasiči SDH 

Mukařov, kdy 

počasí bylo již 

pěkné a děti si 

mohly 

venkovní 

aktivity užít 

naplno.  

Na akci Přišlo 260 dětí, pro které bylo připraveno dvanáct základních soutěží, 

které podporují rozvoj obratnosti, šikovnosti a trpělivosti, nechyběla ani 

tradiční pěnová show, dále si děti užily sprchování pod vodní tříští, součástí 

akce bylo i chutné pohoštění.  

Do třetice červnových hasičských akcí na konci června SDH Žernovka 

uspořádalo slavnost u příležitosti ukončení školního roku.  

Slavnostní ukončení školního roku proběhlo také v místní základní i mateřské 

škole.  

 

Slavnostní otevření čističky v Srbíně 

Ve čtvrtek 20. června byla slavnostně symbolicky zahájena činnost nové 

čistírny odpadních vod a kanalizace, která odvádí splaškové vody ze Srbína a 

Žernovky. Čistírna je v provozu již od letošního dubna a od té doby se 

postupně občané napojují. Slavnostní ceremoniál za účasti řady hostů i 

veřejnosti se vydařil. V proslovech starostky Hany Zákoucké a místostarosty 

Přemysla Zimy, který se zejména zasloužil o existenci kanalizace a ČOV Srbín, 

zaznělo poděkování realizátorům stavby i provozu a všem, kdo se na stavbě 

jakkoli podíleli. 

Poté byla symbolicky, v den letního slunovratu, odhalena socha „Voda“ od 

Jana Švadlenky a přestřižena páska. Celkem třikrát se pro veřejnost 

uskutečnila prohlídka vnitřních prostor čistírny s odborným výkladem. 

Čistírna odpadních vod představuje čtrnáct let práce, cena celé stavby 

kanalizace byla 280 milionů Kč. Velké poděkování patří Přemyslu Zimovi, 

Rudolfu Semanskému, Haně Zákoucké, Vítku Šoupalovi, Janu Kašparovi, 
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Františkovi Pokornému a všem ostatním zastupitelům, kteří po několik 

volebních období tento projekt podporovali. Provoz čistírny je možný jak v 

plně automatickém režimu, tak i manuálním.  

(převzato z článku v Obecním zpravodaji, upraveno, kráceno)  
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Nové sluneční hodiny v parku Kaštánka 

V Mukařově 

máme nové 

sluneční hodiny, 

které vznikly 

z iniciativy 

zastupitele a 

předsedy 

výboru pro 

životní 

prostředí, 

Františka 

Polesného. 
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Nařízeny byly v Den letního slunovratu za vydatné pomoci žáků ZŠ Mukařov, 

s realizací hodin pomohly rovněž technické služby obce. Zajímavé je, že čas si 

každý může určit podle svého vlastního stínu. U slunečních hodin je umístěný 

návod, kam si stoupnout a jak určit správný čas.  

 

 

Komise pro projednávání přestupků 

Od 1. července působí v naší obci Komise pro projednávání přestupků. 

Funguje v souladu se zákonem jako zvláštní orgán obce pro výkon přenesené 

působnosti – projednávání přestupků.  

Podle § 61 odst. 1 zák. o odpovědnosti za přestupky komise pro projednávání 

přestupků bude namísto obecního úřadu projednávat: 

• přestupky proti pořádku ve státní správě spáchané porušením 

povinnosti stanovené v nařízení obce nebo kraje, 

• přestupky proti pořádku v územní samosprávě, 

• přestupky proti veřejnému pořádku, 

• přestupky proti občanskému soužití, 

• přestupky proti majetku, 

• přestupky, o kterých to stanoví jiný zákon. 

Předsedkyní komise je JUDr. Eva Šimková, zástupkyní předsedkyně komise 

se stala Mgr. Bc. Klára Muchová. Dalšími členy komise jsou: Mgr. Zuzana 

Beňa, Ing. Nikola Hofmannová, Milan Veselý a Miroslav Mach.  

Komise zasedá a řeší přestupky vždy ve tříčlenném složení (předsedkyně + 2 

členové). Přestupek je možno nahlásit na podatelnu obce, případně přímo 

předsedkyni komise, kontakt je na webu obce.  
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Nedostatek pitné vody 

Naše obce se dlouhodobě potýkají s nedostatkem pitné vody a s nízkým 

tlakem vody. Letos v červenci bylo vydáno pro občany toto upozornění:  

„S platností od 20.7.2024 do 30.9.2024 je omezeno užívání pitné vody z 

vodovodu pro veřejnou potřebu v Obci Mukařov (katastrální území Mukařov 

u Říčan, Srbín, Žernovka) spočívající v zákazu zalévání zahrádek, zeleně, 

napouštění a dopouštění bazénů, mytí aut, kropení chodníků a zpevněných 

ploch z veřejného vodovodu.  

Vodu z veřejného vodovodu je možné užívat pouze pro osobní potřebu k 

pitným a hygienickým účelům a smluvním technologickým účelům.“ 

 

Letní počasí 

Letošní léto je horké s řadou tropických 

dní i nocí. Příliš neprší, po ČR jsou 

intenzivní lokální bouřky, které se ovšem 

vyskytují spíše v horských oblastech a na 

Vysočině. Tráva je na mnoha místech 

úplně seschlá a v souvislosti z jarními 

mrazy, kdy většina úrody pomrzla, je do 

zahrad s nulovou úrodou peckovin, 

bobulovin a ořechů docela smutný 

pohled. Ve druhém srpnovém týdnu se 

teploty pohybovaly i přes třicet stupňů a ani v noci jsme se příliš neochladili.  

 

O prázdninách se opravuje  

Letos v létě probíhá zateplení fasády a oprava střechy staré budovy základní 

školy a zároveň rekonstrukce retardéru před školou. Rekonstrukce retardéru 

ve Školní ulici v Mukařově, včetně zastávky autobusů a chodníku, proběhla 

od 29.7. do 31.8.2024. Výsledkem je bezpečnější prostor před základní 

školou Mukařov pro přecházení, nástup a výstup do autobusů.  
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A jak pokračuje stavba svazkové školy Lošbates?  

Fotila jsem v polovině července a práce zjevně pokročily.  
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Místní samice jelena je rekordmankou  

Vypadá to, že v Mukařově máme oficiálně nejstarší samici jelena jménem 

Beruna a existuje o tom certifikát. Více informací si můžete přečíst níže.    
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A zase pouť 

Začátek pouti hlásí vrchol léta a nejinak je tomu i letos. Pouť probíhala od 8. 

do 18. srpna, hlavní pouť a pouťový festival se uskutečnily v sobotu 17.8.  

Pouť doprovázel sobotní pouťový festival s bohatým programem. Kromě 

stánků s řemeslnými výrobky, z nichž většina se mohla pyšnit některou 

z regionálních značek kvality, návštěvníci mohli vidět pódiový program 

s písničkami, kouzelníkem a divadlem. Programem provázel Jiří Holoubek.  

V rámci festivalu proběhlo požehnání obecního praporu, a to za účasti 

starostky Hany Zákoucké, místostarosty Přemysla Zimy a kaplana naší 

farnosti, pátera Matěje Balucha. Otevřená byla rovněž Galerie Stará škola, 

kde probíhala výstava fotografií podmořského světa.     

Festivalu předcházel již 4. ročník dřevosochání v Srbíně. Socha Jana 

Švadlenky „Pyramida z knih“ bude umístěna ve školním areálu a socha 

Mariana Maršálka „Vodník“ bude zdobit srbínskou náves.  
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Zpět do školy 

Se začátkem září se započal nový školní rok (viz fotografie níže) a ve školním 

areálu došlo během prázdnin k řadě změn a úprav.  Kromě zateplení, nové 

fasády, opravy střechy a přípravy pro předokenní žaluzie u staré školní 

budovy, se zde rovněž rekonstruovala kotelna, vybudoval se nový kabinet, ve 

všech budovách se opravovaly malby, vylepšovala se i budova kuchyně, 

čistily a dezinfikovaly se kontejnerové přístavby a revidovaly se školní tabule. 

Tak ať se ve škole všem líbí. 

 

 

Solidarita se zaplavenými oblastmi  

Celé léto bylo horké a první týden v září byl nejteplejším týdnem v historii 

měření a sledování teplot v rámci ČR. V Mukařově jsme měli celý týden přes 

třicet stupňů a žádné srážky a druhý zářijový víkend nastal zlom, kdy z téměř 

třiceti stupňových veder spadly teploměry na pouhých šest nad nulou přes 

den. K tomu se přidaly několikadenní vydatné srážky, které napáchaly značné 

škody, zejména na severní Moravě. Obec Mukařov uspořádala ve spolupráci 

se Základní školou Mukařov materiální sbírku na pomoc oblastem 

postiženým záplavami, zejména kolem Krnova.   
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Celý víkend 14. a 15. září byl ve znamení zvýšené povodňové pohotovosti. 

 V našich obcích sice stála voda na 

mnoha místech, včetně pozemku 

školy, hasiči odčerpávali nápor vody 

u čistíren odpadních vod, ale jinak 

větší škody voda u nás naštěstí 

nenapáchala.  

Na fotce je situace ze soboty 14..9., 

kde je pěkně vidět, že stará budova 

školy je nově zateplená a na fasádě 

přibylo pěkné barevné školní logo.   

Celá budova i areál školy pěkně 

„prokouly“, jsou moderní a 

udržované.  
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Tradiční vítání našich nových občánků    

Letošní vítání nových občánků se konalo 14. 9. za vydatného deště, takže po 

mnoha letech nemáme žádné fotky ze školní zahrady, jak tomu bývalo 

v minulosti. Vítání se uskutečnilo ve staré budově školy, focení dětí s rodiči 

pak proběhlo ve 

spojovacím krčku staré a 

nové budovy školy.  

Za rok přibylo celkem 34 

nových občánků, chlapců 

a děvčat zhruba rovným 

dílem. Všem novým 

obyvatelům přejeme 

šťastný a spokojený život.  

 

 

 

 



51 
 

Krajské volby v našich obcích 

20. a 21. září proběhly volby do zastupitelstev krajů a Senátu Parlamentu 

České republiky. Druhé kolo senátních voleb se uskutečnilo v pátek 27. a v 

sobotu 28. září. Volební místnosti byly otevřeny v obvyklou dobu, v pátek od 

14 do 22 hodin, v sobotu od 8 do 14 hodin. Do druhého kola postoupili: JUDr. 

Ing. Zdeněk Hraba, Ph.D. a Prof. JUDr. Helena Válková, CSc. Vítězem v našem 

volebním obvodě se stal JUDr. Ing. Zdeněk Hraba, Ph.D. 

 

Munipolis i v Mukařově 

Toto podivné slovo představuje chytrou komunikační 

síť (komunikační platformu) spojující města a obce, 

firmy, spolky a další skupiny s jejich členy, obyvateli, 

rodinami či zaměstnanci.  

V praxi to znamená, že zájemci o účast této v této síti 

získají po registraci na www.munipolis.cz  aplikaci do 

mobilního telefonu, která jim umožní komunikovat s obcí, získávat zprávy o 

novinkách a různé další informace. Tato platforma však funguje i 

prostřednictvím mailu nebo sms zpráv a nahrazuje původní Mobilní rozhlas.  

 

 

Kometa rozjasnila podzimní oblohu 

Na noční obloze lze kolem 15. října pozorovat vzácný úkaz. Kolem Země 

prolétá ve vzdálenosti necelých 70 milionů kilometrů kometa 

C/2023 A3 nazvaná Tsuchinshan-ATLAS. Vyfotila jsem ji za jasného večera 

mobilem, světlo vlevo dole jde od budovy školy. 

http://www.munipolis.cz/
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Mimořádná nadílka hub 

Letošní podzim přinesl do okolních lesů 

neobvyklou nadílku hub. Po vydatných deštích v 

polovině září se to pravými hřiby jen hemžilo, 

rostly vydatně téměř měsíc. 

V lesích je však kvůli náporu houbařů nebývalý 

nepořádek, plno odpadků místo vděku je 

smutným mementem současné doby.  
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Napsali o nás 

Poslední říjnovou neděli se připomíná Halloween, internetové noviny 

s názvem novinky.cz v tento den vydaly článek o našem lese. Připadá mi to 

trochu „přehnané“, ale posoudit můžete sami.    

Nejstrašidelnější les v Čechách leží kousek za Prahou, bojí se tam i zvířata 

Pro mnohé nejděsivější svátek roku, keltský Halloween, se konal před pár 

dny. Milovníci záhad, strachu a tajemné atmosféry ale mají kousek od Prahy 

možnost bát se celoročně. Bez pompy, bez davů a v podzimním šeru o to 

autentičtěji. Pánova březina, údajně nejstrašidelnější a nejtajemnější les 

v Čechách, opředený mnoha děsivými legendami, leží nedaleko Říčan. A bojí 

se v něm i zvířata. 

Pánova březina, která se nachází zhruba v půli cesty mezi obcemi Mukařov 

a Žernovka, není tak známá jako třeba japonský les Aokigahara, který je 

častým cílem sebevrahů. Čím dál víc se ale dostává do povědomí milovníků 

záhad a tajemných legend. 

O lese, jenž má v návštěvnících probouzet tíseň, kde jsou nervózní zvířata a v 

němž lidé občas mají zahlédnout tajemné postavy, se můžete dočíst i na 

oficiálních stránkách Žernovky. Pojednal tam o něm jistý Martin Holický, 

kterému o lese v dětství vyprávěla prababička. 

Obec Mukařov na svých stránkách pouze zmiňuje, že Pánova březina je 

údajně nejtajemnější a nejstrašidelnější les v Čechách. Tématu se věnoval 

i český spisovatel Otomar Dvořák a lokalita se stala také námětem jednoho 

dílu pořadu Tajemná místa internetové televize Stream. A co že je na onom 

lese tak zvláštního? 

Za třicetileté války měla Pánovou březinou před ozbrojenci prchat kněžna 

Ležárka (někdy také Nežárka). Než ji žoldáci dopadli, měla stihnout do 

studánky v lese schovat poklad – zlatý kalich. Poté měla být v Pánově březině 

brutálně mučena a zabita. Odtud prý mohl vzniknout název Mukařov. 



54 
 

Pravděpodobněji však zní verze, že dostal jméno podle svého zakladatele 

Mukara ve 12. století. 

Les mrtvých? 

Aby toho nebylo málo, tak v lese se má potulovat velký černý pes, který 

pohár hlídá, a vytím, při němž tuhne krev v žilách, má oznamovat blížící se 

neštěstí. A to s kněžnou Ležárkou nemělo být jediné. V 19. století v lese měli 

dobrovolně ruku v ruce ukončit život dva nešťastní milenci, kterým rodiče 

nedovolili sňatek. Nešťastníci se prý uprostřed třeskuté zimy svlékli a umrzli. 

Místu, kde se tak stalo, se říká U zmrzlých. Jiná verze pracuje s více 

shakespearovskou verzí, v níž měl zamilovaný pár vypít jed. 

Posledním nešťastníkem, který měl svůj život v lese ukončit rovněž 

dobrovolně, byl prý pražský student. Ten se měl rovněž zastřelit z nešťastné 

lásky, předtím prý ale ještě vyryl malý křížek do stromu, kde svůj čin spáchal. 

Původní žernovská kronika by prý pravdivost příběhů, které mnozí vyvrací, 

spolehlivě doložila. To by ale nesměla v 60. letech 20. století shořet při 

požáru budovy obecního úřadu. 

Tísnivé pocity, podivné úkazy a nervózní psy, kteří se na tomto místě z ničeho 

nic rozklepou, ale potvrzují někteří návštěvníci lesa. Nejčastěji mají vídat 

nezřetelnou postavu ženy v šatech. 

Za kocourem nebo za psem 

Kdo se chce do Pánovy březiny vydat a přesvědčit se na vlastní oči, může 

zdarma zaparkovat u pošty v Mukařově a pěšky k ní podle Mapy.cz vyrazit od 

mukařovského kostela Nanebevzetí Panny Marie. Úsměvně působí fakt, že 

část trasy do strašidelného lesa kopíruje Cestu kocoura Mikeše se 

14 zastaveními s obrázky Josefa Lady a příběhy černého kocoura. 

Od kostela půjdete rovně směrem k domu pro seniory a poté dál do lesa, 

který právě shazuje pestrobarevné listí. Po chvíli se ale z Mikešovy cesty 

stočíte doleva, kde je méně barev a atmosféra se stává temnější. Napojíte se 

na lesní cestu, která v dáli končí jakoby temným tunelem. Navzdory 
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podzimnímu víkendu a houbařské sezoně tu moc lidí nepotkáte. Jedinou 

živou duší je žena s velkým černým psem. Nebýt bílých skvrn, jako by 

z pověsti vypadl. 

„Vyrostla jsem nedaleko, ty příběhy znám. Chodíme na procházku nedaleko 

Pánovy březiny, ale je pravda, že přímo do té části nechodím. Co kdyby,“ 

uchechtne se asi třicetiletá obyvatelka Žernovky s tím, že zvířata se tam prý 

chovají divně. Obzvláště koně. 

Hrobové ticho 

Scházíme z cesty doleva, mapy ukazují cíl jen asi 200 metrů lesem. Jako by 

byl ohraničen malým potokem, který je třeba přeskočit. Ti odvážnější mohou 

zkusit improvizovanou lávku z několika zjevně ztrouchnivělých kmenů. 

V cílovém bodě je naprosté ticho. Ptáci nezpívají a nikde se nehne ani lístek. 

I vykotlaných stromů a pařezů tu přibylo. Křížek na stromě se nám najít 

nedaří, ale les tajemnou atmosféru má. Naše šestiletá fenka nemá ze směru 

trasy ani trochu radost a táhne opačným směrem na cestu, ze které jsme 

přišli. Nejsou tu dokonce ani houbaři, kterých bylo v jiných částech lesa hned 

několik. Když narazíme k rozpadlému posedu, kde se jako lusknutím prstů 

zvedne vítr, usoudíme, že to stačilo. 

Co si odnesete z návštěvy 

této lokality, předem nelze 

odhadnout. My si přinesli 

večeři v podobě košíku 

hřibů hnědých. A nad 

podzimně vonícím talířem 

dumali, že ač jsou všechny 

ty pověsti pořádně 

přitažené za vlasy, Pánova 

březina má vskutku něco do sebe. 
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Dýně, draci, věnce, lampiony 

Na konci října a na začátku listopadu 

proběhla řada již tradičních 

každoročních místních akcí. KKCM 

pořádalo dlabání dýní pro děti 

obohacené pouštěním draků, jízdou na 

ponících a opékáním buřtů. SDH 

Žernovka uspořádalo rovněž dlabání 

dýní v sále restaurace Montgomery.  

Na Den vzniku samostatného státu (tehdejšího Československa) se místní 

pomníčky padlým hrdinům dočkaly nových věnců, opět z dílny Františka 

Polesného.  

 

Začátkem listopadu se uskutečnil tradiční lampionový průvod s ohňovou šou 

a pomalu se začínají připravovat adventní akce.   
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Slavnost první adventní neděle 

První adventní neděle 

letos připadla na prvního 

prosince. Jako každý rok, 

i letos proběhla na návsi 

u obecního úřadu 

slavnost rozsvícení 

vánočního stromu.  

Na návsi návštěvníky 

čekal malý vánoční trh, výstava betlémů v galerii, velký dřevěný betlém, 

ukázka tradičních zvyků. Živě vystoupily děti z mukařovské školky i ze ZŠ 

Mukařov s vánočním pásmem.  

Nechybělo slovo faráře P. 

Konstantina Petra 

Mikolajka, paní starostky 

Hany Zákoucké a dalších 

hostů, rovněž zaplála první 

svíčka na adventním věnci. 

Otevřen byl také náš kostel, 

kde si lidé mohli zakoupit 

lucerničku a odnést si 

kostelní světlo. Akci 

pořádala obec Mukařov ve 

spolupráci s 

Římskokatolickou farností Říčany a místními spolky. Akci fotografoval Milan 

Veselý. 
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Spirituál kvartet v mukařovském kostele  

O druhé adventní neděli se v našem kostele konal vánoční koncert kapely 

Spirituál kvartet. Poděkování za spolupráci patří Římskokatolické farnosti 

Říčany a kaplanovi Viktorovi Frýdlovi za úvodní slovo před koncertem. 
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Vánoční setkání s našimi seniory 

Ve vánoční atmosféře proběhlo 

v polovině prosince setkání seniorů 

v Mukařově v Restauraci U kostela. 

Úvodního slova se ujala starostka 

Hana Zákoucká a o hudební a 

recitační program se postaraly děti 

ze ZŠ Mukařov pod vedením paní 

učitelky Zuzany Kadeřábkové. Od 15 hodin zahrála k tanci i poslechu dámská 

kapela s názvem Hudební kroužek. 

 

Dárky pro klienty Domova pro seniory kardinála Berana  

Už pošesté byla zorganizována veřejná sbírka, jejíž výtěžek pomůže udělat 

hezké Vánoce nejstarším obyvatelům naší obce.  

Výtěžek sbírky ve výši téměř 39 tisíc korun byl použit na nákup praktických 

dárků, které dostali klienti Domova pro seniory kardinála Berana pod 

stromeček. Mezi dárky byly například hřejivé deky, dárkové balíčky se 

zdravými sirupy, křížalami a vánočními ozdobami nebo předplatné novin a 

časopisů na celý rok. 
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Vánoce vesele i vážně 

K příjemným vánočním tradicím v Mukařově patří i Betlémské světlo, které 

rozdávali mladí hasiči SDH Mukařov v neděli 22. 12. 2024 v Mukařově u 

hasičárny. 

Na Štědrý den se v našem kostele konala v odpoledních hodinách slavnostní 

mše svatá a 27. 12. se uskutečnila Rybova vánoční mše. V ten den slavil 81. 

narozeniny náš pan farář Viktor Frýdl a v tento den odpoledne zesnul jeho 

bratr v mukařovském Domově pro seniory.    
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Naše spolky přehledně  

Závěrem ještě přináším stručný přehled činností místních spolků a sdružení. 

O řadě jejich akcí najdete zmínku výše v přehledu akcí řazených 

chronologicky.  

JSDH Mukařov (požární výcvik a zásahy)  

Předseda JSDH Michal Pokorný uvedl, že v roce 2024 byla jednotka povolána 

k 27 požárům, ke 14 ti zásahům týkajících se technické pomoci a dvakrát 

pomáhala zachraňovat osoby. 

V současné době mají Hasiči Mukařov 18 členů, z toho čtyři bydlí mimo 

Mukařov. V loňském roce hasiči absolvovali řadu odborných školení i fyzické 

přípravy, zúčastnili se různých soutěží, prezentovali techniku v rámci osvěty, 

dělali různé revize a údržbu zařízení.  

Sbor dobrovolných hasičů Mukařov pořádá řadu kulturních akcí, letos 

uspořádali ples, dětský den, čarodějnice a různé soutěže. Součástí týmu jsou 

i mladí hasiči, kteří mimo jiné obstarali betlémské světlo.  

JSDH Žernovka    

Žernovští hasiči letos oslavovali kulaté výročí, ze kterého jsme přinesli větší 

reportáž výše.  

SDH pořádalo například ples, dětský den, dlabání dýní, průvod čertů 

krampusáků a řadu dalších akcí.  

KKCM 

Kulturní a komunitní centrum působí v oblasti kultury, sportu a zábavy pro 

děti i dospělé. V roce 2024 se nabízených akcí zúčastnilo 380 dětí a 150 

dospělých. KKCM pořádá kromě stálých akcí v budově centra pro děti 

různého věku, maminky s dětmi, teenagery (Chill zóna), pro seniory (Klub 

seniorů Mukařov) a veřejnost (cvičení, jazykové a zájmové kroužky) i 

venkovní akce, například Vynášení Morany, úklid obcí, PoPoLes, Dýňování a 
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drakiádu, Lampionový průvod, rozsvícení vánočního stromku, mikulášskou 

besídku. KKCM také nabízí různé příměstské tábory. 

V budově KKCM v Mateřském centru se letos vyměňovala podlaha a světla.   

TJ Sokol Mukařov 

K 31.12.2024 má TJ Sokol Mukařov 138 členů, což je o 13 více než v loňském 

roce. Z toho je 81 dětí do 18 let, což je velký nárůst oproti loňskému roku.  

Hlavní investiční akcí roku se stala stavba vrtané studny pro potřeby závlahy 

trávníku a zásobování vodou celé sokolovny. Aktuálně je vrt kompletně 

hotový a připravený k dokončení.  

TJ Sokol Mukařov pořádal 25.5.2024 již 46. ročník Mukařovské kecky. Na 

jednotlivé tratě vyrazilo celkem 798 chodců, z toho na 7 km - 437 osob, 15 

km – 260 osob a na 25 km celkem 101 osob. Největší nárůst zaznamenala 

trasa dálkových chodců, kterých přišlo 101, což je nejvíce od roku 1995. 

Tomáš Bergmann za TJ Sokol Mukařov konstatuje, že nejdůležitější 

disciplínou sokola je fotbal, kde všechny skupiny pravidelně celoročně 

trénují. Ve fotbalové školičce (děti do pět let) je aktuálně 18 hráčů, kteří 

trénují 2x týdně. Další fotbalové skupiny jsou mladší přípravka - 5-8 let, starší 

přípravka - 9-10 let, mladší žáci – 11-12 let. Pro straší věkové kategorie zatím 

není dostatek hráčů. U každého týmu působí minimálně 2 trenéři, kteří svou 

práci dělají bezplatně, ve volném čase. Výchovu mládeže pod TJ Sokol 

Mukařov má na starosti Ivan Vinš. 

V sokole trénuje ještě takzvaná Garda (hráči nad 40 let). Dospělí fotbalisté 

hrají 3. třídu okresního přeboru a hráči starší 40. let se pravidelně účastní 

turnaje v Újezdě Praha 4. 

Taneční škola ASTRA 

Viktor Macháček z TŠ Astra Praha uvedl, že již více než deset let probíhají 

v Mukařově dva taneční kurzy týdně. Jeden pro začátečníky a druhý pro 

pokročilejší tanečníky. Každý kurz absolvuje v průměru 7 až 10 párů.  
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Zájem o tanec dokládá i skutečnost, že v obci se konají od loňského roku již 

čtyři plesy – obecní, sousedský, hasičský maškarní a hasičský na Žernovce.  

 

Komise pro projednávání přestupků 

Od svého založení letos v červenci do konce roku 2024 Komise projednávala 

celkem deset případů. 

K nejčastěji řešeným přestupkům se řadí například porušení Obecně závazné 

vyhlášky obce o veřejném pořádku, neoprávněné parkování jako zábor 

veřejného prostranství, porušení zákazu volného pohybu psů na veřejném 

prostranství. Komise řešila i ublížení na zdraví. 

Způsob vyřízení zaevidovaných případů se liší, některé případy musely být 

odloženy z toho důvodu, že přestupek, ačkoliv se stal, byl spáchán osobou, 

která není trestně ani přestupkově odpovědná (pod 15 let).  

Dalším důvodem bylo, že komise nebyla věcně a místně příslušná k řešení 

případu, nebo případ spadal do příslušnosti Obecního úřadu s rozšířenou 

působnosti (Říčany) - například porušení zákona č. 246/1992 Sb., na ochranu 

zvířat proti týrání.  

V dalších případech došlo k vydání rozhodnutí o spáchaném přestupku a k 

uložení pokuty v rámci zákonných mezí s přihlédnutím k povaze spáchaného 

přestupku a k jednání obviněných z přestupku. 

Přestupky jsou projednávány a řešeny na základě vlastního zjištění členů 

komise, dále na podkladě jednotlivých oznámení o možném spáchání 

přestupku a také na základě oznámení od PČR, která komisi odevzdala 

některé případy k řešení. Důvodem je, že dospěla k závěru, že nedošlo ke 

spáchání trestného činu, ale spáchaný skutek dosahuje intenzity přestupku. 
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Lidé  

Theodor Pištěk 

V roce 2016 vyšel zajímavý rozhovor s panem Theodorem Pištěkem 

v Obecním zpravodaji. V elektronické formě je možné si ho přečíst zde: 

https://www.mukarov.cz/files/zpravodaj/2016/2016-1-web.pdf, od strany 6. 

Petra Batók položila spoustu zajímavých otázek, a protože jsem se nechtěla 

opakovat, tak její rozhovor v Kronice s jejím laskavým svolením rovněž 

uveřejňuji.  

 

Dokud jsem, tak tvořím 

Rozhovor s Theodorem Pištěkem o Mukařově současném i minulém, o 

umění, rychlých autech, Oscarech a jablkách v závodním voze 

Jak se dnes máte?  

No tak já se poslední rok nemám nijak zvlášť, protože mám rodinné a 

zdravotní potíže a špatně se mi chodí. Teď jen čekám, že přijdou nějaké hezčí 

dny a že to všechno bude lepší. 

 Jak dlouho je Vaše rodina v Mukařově? 

Něco přes osmdesát let. Můj dědeček Ing. Julius Ženíšek tu koupil dům, kde 

dřív bývala hospoda. Já jsem sem jezdil už jako miminko, rodina mě brala s 

sebou na letní byt. Já sám jsem se sem natrvalo přestěhoval v devadesátých 

letech do nového domu. Předtím jsme žili v Praze na Žižkově. Teď tu vedle 

mě bydlí také můj mladší syn Martin, ve vesnici žije také jedna má sestřenice. 

Jezdili jste do té vily na okraji Mukařova, které se říká Pištěkova?  

Ano, tam. Jenže to vůbec není Pištěkova vila a já jsem nešťastný z toho, že se 

jí tak říká. Důvodem je, že je dnes v dezolátním stavu a já s tím nemůžu nic 

dělat. Dědeček Ženíšek měl pět dcer a ty měly také svoje děti, takže ten dům 

teď vlastní množství majitelů, kteří spolu moc nekomunikují, jak se to někdy 

https://www.mukarov.cz/files/zpravodaj/2016/2016-1-web.pdf
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v rodinách stává. Čili ono se říká, že je to Pištěkova vila, ale je to dům paní 

Ženíškové, který je mi velmi blízký. Můj otec Theodor Pištěk tam dokonce 

zemřel. Ještě v devadesátých letech byl ten dům udržovaný, zahrada 

nádherná, ale z jeho současného stavu jsem nešťastný a není v mé moci to 

změnit.  

Vraťme se znovu do historie, jaké jsou Vaše vzpomínky na Mukařov z doby, 

kdy jste sem jezdili na letní byt? Co jste tu jako kluk celé dny dělal?  

Mukařov byl v té době malebné místo s několika domy a s pěti hospodami, 

byly tu nádherné čisté lesy. Říká se, že člověku se líbí nejvíc to, co zažil v 

mládí, a já na tehdejší Mukařov rád vzpomínal. V dnešní době už začíná svou 

výstavbou připomínat pražskou čtvrť. Tehdy to byl pravý venkov, teď je to 

předměstí. Jako kluci jsme tu lítali celé dny po lese a každý den jsme si kopali 

míčem na hřišti, to tu ještě nestála ani základní škola, nebyla tu požární nádrž 

ani rybníky, které jsou za ní v lese. Na jejich místě byla bývalá chatová osada 

ŽOS. A tam, kde je nyní chatová čtvrť, byly lány ovsa. Za války a potom za 

komunistů jsme nemohli dům využívat. Do obyvatelných prostor nám 

nejdříve Němci nasadili rodinu ševce z Neveklova. Komunisté potom řešili 

jednoduše bytovou otázku tak, že v domě ubytovali další rodinu a my jsme 

směli používat jen část domu a zahradu.  

Spolupracoval tatínek s místními ochotníky?  

To už je moc dávno. Tehdy tu byli aktivní místní sokolové, kteří tu postavili i 

sokolovnu. Táta tu byl hlavní postavou, protože byl prezidentem 

Okrašlovacího spolku Mukařov. Po celém Mukařově tehdy stály žlutočervené 

lavičky s cedulkami Okrašlovací spolek Mukařov. Po vesnici se tehdy celé dny 

pohyboval s vozíkem penzionovaný pošťák pan Waltmann a uklízel, stříhal a 

hrabal, aby to tu bylo pěkné. 

Mezi místními celebritami byl výraznou postavou holič pan Stárek, který byl 

režisérem ochotnického spolku. Byl velice podobný herci Plachtovi, a tak se 

do něj stylizoval. Jeho oficína bývala při příjezdu do Mukařova moje první 
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zastávka, aby mi upravil prázdninový účes. K dalším osobnostem tehdy patřili 

major četnictva ve výslužbě pan Hlavín a poštmistr pan Bouček.  

Vy nebo Vaše sestra jste nikdy neměli herecké ambice?  

Ne, to vůbec ne. Jednou si jeden češtinář ve škole myslel, že si se mnou 

pomůže, když mě nechá recitovat, ale to si nepomohl. Tatínek to po nás 

nechtěl. Divadlo nás úplně minulo. Dokonce tatínek vůbec netušil, že jednou 

budu navrhovat kostýmy pro divadlo a film, toho se nedožil.  

Jak jste se vlastně dostal k návrhům kostýmů? 

Úplně náhodou. Můj přítel František Vláčil si mě přizval jako výtvarníka k 

filmu Holubice. A pak mi řekl: „Když už děláš tyhle věci, tak, prosím Tě, 

navrhni i ty kostýmy.“ O filmech se hodně mluví, ale mou hlavní činností jsou 

obrazy. Za život jsem měl desítky velkých výstav tady i v Americe. V roce 

2012 mi Národní galerie uspořádala retrospektivní výstavu, kam se přišlo 

podívat jedenadvacet tisíc lidí. Ovšem ani za tři měsíce trvání nezískala 

výstava pozornost nikoho z obecního zastupitelstva.  

V místní knihovně je Vaše kniha Ecce homo, která vznikla na základě téhle 

výstavy, dokonce s Vaším věnováním. Navštěvujete knihovnu v Mukařově?  

Vždycky se snažím tu nějak komunikovat, nechávám tu pozvánky na výstavy, 

publikace a plakáty. Ale obec projevuje ostentativní nezájem. 

Když se dívám na Vaše obrovská plátna, namalovat takový obraz musí být i 

fyzicky náročné?  

Ano, to je, člověk musí být v kondici. Když jsem ještě bydlel v Praze, musel 

jsem tyhle obrazy navíc nosit po schodech do nekonečných sedmi pater.  

Kromě člověka je velkým tématem Vašich obrazů automobil, také jste sám 

závodil? 

Já jsem jezdil přes dvacet let, byl to můj hlavní koníček. A byl jsem úspěšný, 

se mnou jezdili lidé slavných jmen, tovární jezdci. Měl jsem tehdy Saaba 96, 

se kterým jsem vyhrál závod Zbraslav – Jíloviště. S tím svým závodním 
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Saabem jsem trénoval tady v Mukařově, když jsem jezdil babičce pro jablka. 

Ovšem tehdy to v okolí bylo zcela jiné.  

Měl jste rychlá auta i doma pro své potěšení?  

Jsem velkým fanouškem Porsche. V dobách komunismu, kdy tady jezdili 

většinou trabanty a „embéčka“, jsem měl červené Porsche, to bylo něco. Ale 

mělo to háček, to auto nebylo moje. Vyžádal jsem si ho jako část honoráře za 

práci, kterou jsem dělal v Německu. Měl jsem ho půjčené na dva roky. Byla 

to vlastně polovina honoráře, který bych stejně nedostal do ruky, protože byl 

v těchto případech vždy adresován na Filmexport. Do zahraničí nás 

nepouštěli nijak ochotně, ale důležité bylo, že jsme přinášeli tvrdou měnu.  

Vy jste žil tady v Čechách, a pak jste se najednou ocitl na vyhlašování 

filmových Oscarů. Jak na vás zapůsobil ceremoniál? 

Bylo to ohromující. Člověk si může říkat, že je to jen nějaká cena a o nic tam 

nejde, ale ten ceremoniál a všechno okolo na vás chtě nechtě zapůsobí. 

Člověk skutečně do poslední chvíle neví, kdo cenu dostane, z nominací to jen 

může odhadovat. Je úplně mimo naše emoční chápání, jak velké napětí při 

ceremoniálu panuje. Když vidíte v televizi, jak herečky při vyhlášení šílí a 

omdlévají, to není divadlo, tak to tam skutečně je. Na závěr ceremoniálu, kdy 

všichni ocenění stojí před publikem, jsem se dostal díky Kirku Douglasovi do 

první řady. Tehdy mi řekl: „Jdi dopředu a užij si to.“ Na ten okamžik jsem si 

vzpomněl, když jsem se v těchto dnech dočetl, že Kirk Douglas letos oslaví 

devadesáté deváté narozeniny. K vyhlašování Oscarů se váže ještě jedna 

moje vzpomínka. Agentura nám tehdy zaplatila letenky, ale nedali nám 

žádné peníze. Patnáct dolarů, co jsem měl s sebou, jsem dal portýrovi v 

hotelu. Bydleli jsme v hogo fogo hotelu, kde nám každý den měnili 

květinovou výzdobu a láhev s šampaňským, ale na jídlo jsme neměli. S 

architektem Černým jsme proto chodili do jednoho lokálu, kde měli u baru 

žoky s burákama, a ty jsme tam zadarmo jedli, dokud nepřijel Mirek 

Ondříček. Ten už v Hollywoodu natáčel nějakou dobu, takže nás tam 

finančně podržel. Když jsem pak přiletěl domů na letiště se soškou Oscara, 
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čekala na mě jen rodina, ale žádné oficiální přivítání. Zato doma na mě čekal 

účet za letenky! Nestěžuji si, později se mi dostalo zadostiučinění, když mně 

naplněná Lucerna tleskala ve stoje. Stejné uvítání mě čekalo i v Karlových 

Varech, když jsem přebíral Křišťálový globus. Na to se nezapomíná.  

Nechtěl jste tehdy v Americe zůstat? 

To nebylo tak jednoduché, jak si teď lidé představují. Doma byla rodina, 

kterou bych nemohl navštěvovat. Děti by se nedostaly na školy, každý by s 

nimi vymetl. Pro mou práci by bylo bývalo potřeba, abych jezdil pravidelně 

do Evropy, a to by nebylo možné. Kromě Formanových filmů jsem hned 

dostal další nabídky, ale musel jsem je bohužel odmítnout. Stalo se něco 

absurdního. Tehdy na našem konzulátu v New Yorku seděl jako šéf můj 

spolužák ze základní školy, se kterým jsme si jako děti hráli a navštěvovali 

jsme se. Ten mi odmítl prodloužit povolení, takže jsem hned druhý den ráno 

musel odletět zpět do republiky. Takové jednání člověk nepochopí.  

Na Oscara jste byl nominován i za film Valmont?  

Ano, ale Valmont tehdy nebyl dobře přijatý. O rok dříve běžel v kinech film 

Nebezpečné známosti, který získal tři Oscary, také za kostýmy. A Miloš 

Forman si usmyslel, že natočí film podle stejné předlohy o rok později, a film 

se neujal. Výtvarnice, která nakonec Oscara dostala za anglický velkofilm, 

zdaleka nebyla tak dobrá, jako moje kostýmy k Valmontovi. To mě skutečně 

naštvalo. 

Občas se v médiích objeví zpráva, že se některý Váš obraz prodal v aukci za 

horentní sumu. Je možné Vaše obrazy koupit i jinde? 

Ano, obrazy se prodávají stále. Jenže to už dávno nejsou moje obrazy, ale 

věci ze sbírek soukromých sběratelů. Velmi populární jsou teď obrazy z mého 

fotorealistického období ze 70. a 80. let minulého století. Z těch už bohužel 
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doma žádné nemám. Tak jen smutně koukám, jak mizí celé kolekce ze sbírek. 

Kde stále berete inspiraci, malujete? 

Maluji stále, dokud jsem, 

tak tvořím. Řekl jsem si, že 

zkusím namalovat obraz 

stylem, jako jsem maloval 

před padesáti lety. A na 

tom nyní pracuji.  

Děkuji Vám za rozhovor.  

Petra Batók 

 

 

Po osmi letech jsme s kulturní referentkou Jitkou Čurdovou zavítaly za 

panem Pištěkem znovu, a povídali jsme si o životě a jeho tvorbě zase z trochu 

jiného úhlu pohledu.  

 

Když se ohlédnu zpět, vidím, že jsem se neflákal 

Ve svém domě v Mukařově nás pan Theodor Pištěk přivítal velmi srdečně a 

jsme rády, že můžeme přinést záznam témat, o nichž jsme si povídali.   

Jaká je Vaše první vzpomínka na Mukařov?  

Poprvé mě rodiče přivezli do Mukařova, když mi byl asi rok. Z toho si 

nepamatuji nic. Ale často a rád vzpomínám na svoje kamarády z dětství a na 

naše různá dobrodružství. V našem domě bydleli dva nájemníci, dělníci 

z lomu na Žernovce, pan Kropík a pan Říha. Oba měli syny v mém věku, a to 

byli tehdy moji nejbližší kamarádi. Celé dny jsme trávili venku, pokud to 

počasí dovolilo. V Mukařově to tehdy žilo, byla to malá vesnice a všichni se 

znali a lidé se daleko více potkávali, než je tomu dnes. Společně jsme chytali 
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ryby, pouštěli draky, hráli kuželky, provozovalo se ochotnické i loutkové 

divadlo, v neděli se hrával fotbal, fandila celá vesnice. V dnešní době jsou lidé 

mnohem uzavřenější a kolikrát se mezi sebou neznají ani sousedé.  

 

Maloval jste tehdy nějaké místní motivy?  

Určitě ano, vzpomínám například na první moje prázdniny na Akademii 

výtvarných umění, kdy jsem spolupracoval s pozdějším profesorem 

Bedřichem Dlouhým. Častým námětem mé tvorby tehdy byly okolní rybníky 

nebo lomy na Žernovce.    

Čemu se věnujete v současné době? 

Mám spoustu nápadů, ale nemohu je, bohužel, realizovat. Tělo už mi 

neslouží tak, jak bych potřeboval. Měl jsem zlomeninu krčku stehenní kosti, 

zlobí mě šlachy na rukách. Rád sleduji pořady o přírodě, těším se ze svých 

potomků, jsem už pradědeček. Zajímám se o dění ve společnosti i v obci, ale 

vnímám, že doba je velmi složitá.  

V minulém rozhovoru jste si opakovaně posteskl, že obec Mukařov o Vás 

nejevila v žádném ohledu zájem. Jak to můžeme napravit nebo jak byste si 

to ideálně představoval?  

Vycházím ze zkušeností mých kolegů. Obce nebo města, ve kterých žijí, jsou 

hrdí na to, že jsou jejich občany. Zvou je na různé akce, spojují jejich jména 

s mnohými kulturními a společenskými akcemi a podobně. Býval bych byl 

rád, kdyby mě například oslovila místní škola a mohl bych pomoci hledat 

výtvarné talenty, ale nic takového se nikdy nestalo. V době, kdy jsem získal 

Oskara, jsem měl desítky různých návštěv, mnoho rozhovorů a reportáží po 

celé republice, ale v Mukařově vůbec nic. Na univerzitách ve Washingtonu a 

Tokiu psaly studentky diplomové práce na téma mých kostýmů v Amadeovi.    

Pojďme se podívat na Vaše dílo. Jakou část tvorby nebo jaké svoje dílo 

máte nejraději?  
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Mám rád všechna díla, jinak bych je veřejně nikdy neprezentoval. To máte 

jako s dětmi. Také těžko odpovíte, které máte nejraději. Vždy, když nějaké 

moje dílo odchází na výstavu nebo do galerie, mám podobný pocit, jako když 

odejde pryč někdo z rodiny. Svých děl už však mnoho nemám, většina z nich 

je v soukromých sbírkách nebo ve sbírkách různých galerií. Zrovna příští 

týden bude probíhat aukce, kde mám svou tvorbu spolu s řadou slavných 

umělců, kteří již, bohužel, nežijí. Dá se říci, že jsem v současné době nejdražší 

žijící umělec.   

Kde se berete inspiraci? Co zejména Vaši tvorbu ovlivňuje? Zrcadlí se v ní 

Vás vnitřní život?  

No samozřejmě, tvoření je produkt určitého vnitřního konfliktu nebo emocí, 

pozitivních i negativních, které potřebují ven. Když mám nějaký nápad, tak 

většinou tvořím, dokud dílo není hotovo. Umělce zpravidla ovlivňuje a 

formuje také okolí a doba, ve které žije.  

Vaše tvorba je velmi různorodá, malby, sochy, filmové kostýmy, instalace, 

uniformy hradní stráže a další. Co Vás z toho nejvíce bavilo a baví?  

To se takhle nedá vůbec říci. V mé tvorbě se různě prolínají všechny aspekty 

mého života a všechno co jsem dělal, jsem tvořil rád a s nadšením. Už jako 

malý kluk jsem například kreslil auta a motocykly, měl jsem to nějak 

v genech. Můj děda byl průkopníkem automobilismu u nás. Ještě za doby 

Rakouska-Uherska zastupoval automobilku Ford. V Mukařově ještě tehdy 

samozřejmě nebyly zdaleka všude kvalitní silnice a automobil byla jistá 

atrakce. Lásku k autům jsem měl vždycky, věnoval jsem se závodnímu sportu 

a zrcadlí se i v mé výtvarné tvorbě. Zejména v období takzvaného 

fotorealismu.  

Ve Vaší rodině byly a jsou silné umělecké předpoklady, pokračují umělecké 

geny dál?  

Umění se v našem rodě projevovalo skrze různé obory. Jakkoliv jsem měl 

silné herecké předpoklady, tak herectví se u mě neprojevilo vůbec. Ve škole 



72 
 

ode mne očekávali recitace básniček nebo výkony v dramatických kroužcích, 

ale ničeho takového se nedočkali. Rodiče měli naštěstí pochopení pro mé 

vlohy ve výtvarném umění a nenutili mě do něčeho, co mi nebylo vlastní. 

Mám dva syny, jeden je malíř a druhý se věnuje úplně jinému oboru.   

Máte nějaké životní motto? A jaký máte pocit, když se ohlédnete za svou 

tvorbou?  

Životní motto nemám, ale mám rád motocykly (smích). Víte, člověk asi 

nemůže v životě dosáhnout úplně na všechno. Když se ohlédnu zpět, vidím, 

že jsem se neflákal, a z toho mám dobrý pocit.  

Připravujete aktuálně nějakou výstavu?  

Letos od června do srpna bude probíhat v Galerii umění v Karlových Varech 

výstava mých děl. Výstavní projekt s názvem Pocta Theodoru Pištěkovi je 

koncipován retrospektivně, zahrne moje nejznámější fotorealistické obrazy, 

ale budou zde k vidění i počátky mojí tvorby a některá abstraktní díla. 

Děkuji za rozhovor 

Renáta Kiara Vargová  

 

Zvláštní poděkování patří Jitce Čurdové, která mi pomohla rozhovor 

zprostředkovat. 

 

P.S. V naší Mukařovské knihovně máme mimo jiné k zapůjčení monografii 

Theodor Pištěk, která představuje Pištěkovy aktivity na poli výtvarného 

umění-obrazy, kresby, instalace. 
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BOX: 
Theodor Pištěk, malíř, kostýmní výtvarník, scénograf, automobilový 
závodník, autor unikátních uniforem a čestný plukovník Hradní stráže. 
Je synem stejnojmenného slavného českého herce a pravnuk malíře 
Františka Ženíška.  
Theodor Pištěk je držitelem cen Oscar, César, Český lev a Křišťálový glóbus. 
Rád vzpomíná na spolupracovníky a přátele, například na Miloše Formana či 
Václava Havla.  
Mukařov pamatuje od dětství, kdy zde trávil prázdniny. Nějaký čas bydlel 
v Praze, do Mukařova se zpět vrátil v devadesátých letech minulého století.   
V květnu roku 2018 uspořádalo KKCM besedu s Theodorem Pištěkem v rámci 

pořadu Křeslo pro hosta.  
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Zdroj: KKCM 
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Fotorealismus 

Fotorealismus je směr v malbě, charakterizovaný návratem k realistickému 

figurativnímu zobrazování, 

který se prosadil a byl 

populární zejména v 60. a 70. 

letech v USA.  

Realistickou část Pištěkovy 

tvorby mapovala v roce 2022 

výstava v Alšově jihočeské 

galerii v Hluboké nad Vltavou. 

 

 

Poštovní známky 

Dílo Theodora Pištěka je i na dvou poštovních známkách s nominálními 

hodnotami 30 Kč a 34 Kč. Na známce s nominální hodnotou 30 Kč je 

vyobrazeno dílo ECCE HOMO, na známce s nominální hodnotou 34 Kč je 

vyobrazeno dílo Autoportrét u okna II. 

 

                         



76 
 

Obchody, služby a občanská vybavenost 

S rostoucím počtem obyvatel se zvyšuje potřeba obchodů, služeb a občanské 

vybavenosti v obcích. Pokusím se tuto situaci trochu zmapovat, byť jsem si 

vědoma toho, že zde zdaleka nepopíši všechno, co v Mukařově, na Srbíně a 

na Žernovce máme. Také jsem všechno nefotila, protože na to není v kronice 

kapacita. Kdo se tam nenajdete, tak se, prosím, nezlobte, není to nic 

osobního, fotky jsou čistě namátkové, nikoliv věrně dokumentační.  

Říkávalo se, že v obci by měla být hospoda a kostel. Kostel máme věru krásný 

a hospody máme takové klasické hned tři, z toho jednu v blízkosti kostela, 

která se jmenuje příznačně Hospoda u kostela. Další je restaurace Na 

Budech, ale ta se nyní jmenuje TEX MEX a nabízí mimo jiné i mexické 

speciality. Třetí je restaurace Montgomery na Žernovce. Na ulici Pražské je 

pak ještě Bistro Bravo a u kruhového objezdu je asijská restaurace PHO. Na 

Pražské ulici je v bývalém domě U hodin Jídelna u Aničky. U Sokola je takový 

improvizovaný výčep, který je tam dost zašitý u hřiště a slouží spíš místním 

štamgastům při nějakých sportovních událostech. Prodejna masa a uzenin 

Jatka Vlašim je na Kutnohorské, nabízí teplý i studený bufet.  

Máme tu také dvě 

cukrárny, větší 

cukrárna Michaely 

Jandové je na Srbíně, 

menší cukrárna se 

jmenuje Sladká cesta, a 

je v Zelené ulici. O 

Robertově pekárně 

v Příčné ulici jsem se 

zmiňovala již v loňské 

kronice. V létě funguje 

ve Školní ulici stánek se zmrzlinou a zmrzlina se prodává také v autobuse na 

ulici Pražské, která se jmenuje Bustočená.   



77 
 

Když jsme u jídla, tak to se dá sehnat ve svou supermarketech, máme tu 

Penny a Lidl, dále můžeme navštívit samoobsluhu Flop (bývalé Enapo), 

Farmářský obchod, Ovoce a zeleninu Budský se sezónním prodejem rostlin, 

dále již výše zmíněnou prodejnu masa a uzenin Jatka Vlašim.  

 

Užitečná je prodejna s domácími potřebami, papírnictvím, drogerií a 

elektronikou s názvem Obchodní dům Flip.  

Jsou tu také dvě květinářství, a to jak 

v Mukařově v domečku bývalé kovárny ve 

Školní ulici, (od října letošního roku má 

přestávku kvůli mateřské dovolené), tak v 

Srbíně v nebytovém prostoru novostavby. 

V nebytových prostorách je na Srbíně ještě 

prodejna oděvů, dříve tam byl cykloservis, a 

ještě před tím vybavení pro motorkáře. 

Nájemci se tu poměrně rychle mění. 

Téměř ve středu obce si můžeme koupit i auto, 

je zde autosalón Dolnis, dealer značky Kia. Máme tu také několik autoservisů 

a pneuservisů, většinou u domů majitelů. Na Kutnohorské je také velká 
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veterinární klinika KherionVet a malá sezónní prodejna pletených košíků a 

dárkových předmětů.         

Na hlavní Pražské ulici máme také trafiku, o jejíž sortiment je i v dnešní 

digitální době poměrně velký zájem, jinak by tam asi nebyla. Populární je 

pojízdná prodejna s pečivem pekařství Kollinger, kterou využívají zejména 

lidé směřující ráno do práce. Někdy má už v devět hodin dopoledne zcela 

vyprodáno.  

V oblasti služeb je zcela jistě nejdůležitější zdravotnictví. S tím jsme 

v Mukařově dost takzvaně „na štíru“. Máme tu skvělou praktickou lékařku 

(se sídlem ovšem v Tehovci) paní doktorku Ninu Trojánkovou, s níž jsem vám 

přinesla rozhovor v kronice v roce za rok 2022. Vzhledem k počtu obyvatel 

našich obcích je však jeden praktický lékař málo. V budově obecního úřadu je 

jeden zubař, který nové pacienty nepřijímá a objednací lhůty má půl roku 

(volala jsem mu kvůli tomu, abych to zjistila). Zubní ordinaci si zařídila ještě 

lékařka na Srbíně, ale prý odešla na mateřskou dovolenou a je otázkou, zda a 

kdy se vrátí. Pediatr tu není vůbec, odborní lékaři také žádní.  

Dobře tu však funguje sociální poradna, která spadá od letošního roku pod 

hlavičku obce. Nově vzniklo v Příčné ulici soukromé studio Celestia, centrum 

celostní terapie. Pro místní i přespolní seniory slouží Domov pro seniory 

kardinála Berana.   

Výborně reprezentuje Galerie Stará Škola v budově obecního úřadu (bývalé 

školy, odtud název). Kromě umístění infocentra se zde konají zajímavé 

výstavy a přednášky.  

Důležité je, že v Mukařově máme také poštu. Je to instituce, která intenzivně 

svoje pobočky ruší, a tak jsme rádi, že v Mukařově stále funguje, byť kvalita 

služeb je někdy diskutabilní.  

Naproti hřbitovu máme shromaždiště odpadu (sběrný dvůr).  
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Když se projíždí Žernovkou, jsou u domů různé cedule s nabídkou občerstvení 

nebo prodeje potravin, jejich služby jsem však zatím nevyzkoušela. Na 

Žernovce je velký a rozsáhlý obchod s kamením a vybavením pro okrasná 

jezírka a jejich obyvatele. Nedaleko je Lom Žernovka, kde se těží žula, část 

lomu chtěl majitel zavézt a bylo kolem toho dost různých sporů. 

Samostatnou kapitolou je poměrně rozsáhlá 

obchodní zóna podél ulice Pražské, která se táhne 

od Vojkova až do Mukařova. Dalo by se říci, že 

směrem od Vojkova 

začíná benzinovou 

pumpou a mycím 

centrem, pokračuje po 

pravé straně 

komplexem prodejny Hecht (zahradní stroje a zařízení), dále potřebami pro 

domácí mazlíčky, po levé straně najdeme stavebniny s názvem PRO-DOMA, 

je zde také prodejna barev Profi Color. Na pravé straně silnice Pražské se pak 

táhne komplex různých prodejen pro dům a zahradu, můžete si zde koupit 

plot v Plotovém centru, půjčit si jeřáb, koupit štípané dřevo nebo třeba loď. 

Najdeme zde také prodejnu se sportovním oblečením a další obchod se 

zahradní technikou. Tato obchodní část zasahuje jak do Tehovce, tak do 

Mukařova. Těsně za kruhovým objezdem směrem na Kostelec nad Černými 

Lesy je prodejna spojovacího materiálu. 

V našich obcích máme také několik kadeřnictví, kosmetiku, masáže, 

modelování nehtů, svoje služby zde nabízí i Ajurvédské centrum.  
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V Mukařově v obecní budově v Příčné 61 sídlí Obecní knihovna a Kulturní a 

komunitní centrum. Také je zde ZUŠ Folklorika a pracoviště Logopedie. 

Konají se zde různé 

zajímavé akce a 

přednášky. Kulturní 

a komunitní 

centrum nabízí 

řadu 

volnočasových 

aktivit pro děti a 

dospělé a těší se 

velkému zájmu 

obyvatel.  

Důležitá je škola a 

školka, ale potřeby 

pro umístění dětí do školy každoročně převyšují její kapacitu. 

Do naší školy dochází nyní cca 660 žáků primárně ze spádových obcí 

Mukařov, Srbín, Žernovka, Babice a dále z ostatních okolních obcí. V Babicích 

je rovněž detašované pracoviště školy. Pomoci odlehčit kapacitu naší škole 

by měla nově budovaná škola v sousedních Louňovicích.  

V Mukařově máme dva bankomaty, několik boxů na vyzvedávání balíčků. 

Důležitá je lékárna, která je umístěná v budově samoobsluhy Flop.  

Zajímavé je, že téměř v srdci obce je docela velká továrna, provozovna firmy 

TPF universal, která zde dělá ražbu a laminaci tiskovin a reklamních 

předmětů. Naštěstí je docela dobře maskovaná a není příliš hlučná. 

V Srbíně bylo v budově bývalého kravína deset let Vetešnictví u Kopretinky, 

které provoz končí kvůli novému stavebnímu záměru majitele budovy.  

V Mukařově často řádí sprejeři, vyžívají se převážně na rovných plochách 

větších budov a některá zákoutí jsou opravdu nevzhledná.    
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V našich obcích je nespočet různých řemeslníků, opravářů, kutilů, kteří 

nabízejí svoje služby, jejich zmapování však není v mých silách. Jsem si však 

jistá, že vyjma dostatečné lékařské péče si zde každý najde, co potřebuje 

v hojné míře. 

              

V listopadu k různým výdejním boxům zásilkových obchodů přibyl ještě 

výdejní box s květinami, kde je možné si vybrat konkrétní květiny vystavené 

za sklem.     
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Současná podoba trafiky, oproti původní kresbě na začátku této kroniky 

z roku 1977, a aktuální fotka pojízdného pekařství.  

          

 

 

 

Autoři/zdroje fotek v celém dokumentu (pokud není uvedeno jinak): Renáta 

Kiara Vargová, Milan Veselý, sociální sítě, Obecní zpravodaj a webové stránky 

obce Mukařov www.mukarov.cz 

Kroniku za rok 2024 vytvořila Ing. Renáta Kiara Vargová  

Velmi děkuji všem, kdo mi pomáhali kroniku vytvářet, poskytli mi cenné 

informace, podklady, fotografie a korekce kroniky.   

 

http://www.mukarov.cz/
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Příloha:  

Rozpočet roku 2024: 
(připravil: Ing. Petr Doležel, radní obce Mukařov) 
 
 

 
1. Informativní přehled hlavních projektů v rámci Místního programu obnovy vesnice 

(určeno pro kroniku obce Mukařov)       

       

Název projektu 
Datum 

realizace 
(dokončení) 

Rozpočet 
(celkový 
výdaj) 

Možné  
dotace 

Požadované  
krytí obcí 

Přiděleno 
 % 

Přiděleno 
Kč 

  

Občanská vybavenost   8 231 423 912 189 7 319 234   2 382 796   

Hřiště Srbín Třešňovka 2023-2024 1 363 203 912 189 451 014 100% 1 363 203   

Zpomalovací zařízení Žernovka 2024 50 000   50 000 100% 50 000   

Rekonstrukce VO výměna za LED 2025-2026 5 500 000   5 500 000 2% 30 000   

Obnova dopravního značení v obci 2022-2024 200 000   200 000 50% 100 000 
  

Zlepšení veřejných prostranství 2024 180 000   180 000 80% 144 000   

Volnočasová zóna pod hrází 2023-2024 275 000   275 000 75% 206 250   

Pasport veřejného osvětlení do 
MISYS 

2024 80 000   80 000 100% 80 000   

Výstavba VO U Požáru 2024-2025 583 220   583 220 90% 409 343   

                

Voda, kanál   27 564 791 0 27 564 791   8 978 171   

Kanalizace S+Ž, ČOV S 2021-2024 679 380   679 380 100% 679 380   

Vodovody Žernovka každoročně 250 000   250 000 80% 200 000   

SORJ – platby příspěvků na stavby každoročně 200 500   200 500 100% 200 500   

SORJ – členský příspěvek každoročně 35 000   35 000 100% 35 000   

VODA – Splátka jistiny úvěru 
Dostavba 

7/2028 1 016 940   1 016 940 100% 1 016 940   

VODA – Splátka úroků úvěru 
Dostavba 

7/2028 100 000   100 000 100% 100 000   

Opravy vodovodů z PFOVaK* 2024       100% 0   

Opravy kanalizací z PFOVaK 2024       100% 0   

Dokončení stavby V+K v obci 2022-2026 18 480 000   18 480 000 5% 924 000 

  

Kanál MSŽ - splátka jistiny úvěru 2048 3 296 512   3 296 512 100% 3 296 512   

Kanál MSŽ - splátka úroků úvěru 2048 2 185 840   2 185 840 100% 2 185 840 
  

ATS vodovod Srbín 2023-2025 2 000 000   2 000 000 17% 340 000 
  

*povinný fond obnovy vodovodu a kanalizace daný 
zákonem; objem prostředků ve fondu činí cca 60% 
Fondu obnovy a rozvoje 

              

Škola, školka, vzdělávání   228 537 777   215 770 590   12 374 526   

Nová jídelna + tělocvična ZŠ 2022-2029 200 000 000   200 000 000 0% 600 000 
  

Stavební úpravy budov ZŠ 2022-2024 22 964 590 10 194 000 12 770 590 100% 10 164 526 
  

Rekonstrukce kotelny ZŠ 2024 1 681 424 1 681 424 0 100% 65 000   

Nová kotelna MŠ 2024 891 763     100% 45 000   

Úpravy stará budova ZŠ - PBŘ 2024-2025 3 000 000   3 000 000 50% 1 500 000   

                

Příroda   43 188 000 23 700 000 19 488 000   11 169 530   

Rekonstrukce vodní nádrže Srbín 2025-2026 4 010 000   4 010 000 0% 185 130   
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Obnova zeleně každoročně 160 000   160 000 100% 160 000   

Revitalizace obecního parku 
Mukařov 

2026 27 900 000 23 700 000 4 200 000 5% 190 000   

Revitalizace prostoru Kameníků 2023-2024 2 418 000   2 418 000 80% 1 934 400 
  

Standardizace územního plánu + 
změna č. 3 

2024-2026 400 000   400 000 100% 400 000 
  

Odkup pozemku p.č. 649/2 Srbín 2024 8 300 000   8 300 000 100% 8 300 000   

                

Komunikace a chodníky   29 746 000 0 29 746 000   4 946 000   

Opravy komunikací každoročně 3 000 000   3 000 000 100% 3 000 000   

Chodník Žernovka Českobrodská 2026 20 000 000   20 000 000 4% 720 000   

Rekonstrukce retardéru Školní 2024 700 000   700 000 100% 700 000   

Propojení chodníků Pražská 2024 53 000   53 000 100% 53 000 
  

Přechod Pražská - Lesní 2025 500 000   500 000 8% 40 000   

Prodloužení chodníku Choceradská 2025 93 000   93 000 100% 93 000   

Dopravní řešení ZŠ 2025-2027 5 000 000   5 000 000 6% 300 000 
  

Přechod Sportovní 2024-2025 400 000   400 000 10% 40 000   

                

Spolkový a společenský život   575 000 0 575 000   575 000   

Ladův kraj každoročně 125 000   125 000 100% 125 000   

Řezbářské sympozium každý sudý rok 100 000   100 000 100% 100 000   

Pouťový festival každoročně 170 000   170 000 100% 170 000   

Adventní čas každoročně 60 000   60 000 100% 60 000 
  

Ples obce každoročně 120 000   120 000 100% 120 000   

                

Budovy, stavby OÚ, vybavení   7 201 348 304 000 6 897 348   2 289 711   

Zametací stroj 2019-2024 4 239 840   4 239 840 25% 1 059 960   

Opravy komunální dvůr 2030 380 000   380 000 100% 380 000 
  

Nosič kontejnerů 2024-2029 1 565 108   1 565 108 17% 260 851   

Energetická koncepce obce 2024 544 500 304 000 240 500 100% 117 000   

Malotraktor 2024 471 900   471 900 100% 471 900   
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2. Podpora spolkové činnosti, kulturních a školských organizací působících v obci Mukařov  

(určeno pro kroniku obce Mukařov; hodnoty v Kč)   

     
Název Odp. osoba Žádost Kryto obcí   Přiděleno 

 
 

Volný čas, spolky   939 000 939 000   939 000  
 

Volný čas, spolky   469 500 469 500   469 500 
 

 

SDH Mukařov Michal Pokorný 122 000 122 000 100% 122 000 
 

 

SDH Žernovka František Průžek 84 500 84 500 100% 84 500 
 

 

TJ Sokol Mukařov Zdeněk Týce 135 000 135 000 100% 135 000 
 

 

KKCM Petra Houdková 110 000 110 000 100% 110 000 
 

 

ASTRA Praha Viktor Macháček 18 000 18 000 100% 18 000 
 

 

       
 

Název Odp. osoba Žádost Kryto obcí   Přiděleno 
 

 

Organizace obce   17 700 113 17 600 113   17 816 217  
 

ZŠ Mukařov provoz Daniel Barták 13 182 250 13 182 250 101% 13 262 250 
 

 

MŠ Mukařov provoz Zuzana Tůmová 3 264 797 3 264 797 100% 3 264 797 
 

 

JPO III - Mukařov Michal Pokorný 372 250 372 250 100% 372 250 
 

 

JPO V - Žernovka Robert Hegyi 199 000 99 000 100% 199 000 
 

 

Obecní knihovna Petra Houdková 454 800 454 800 104% 473 300 
 

 

Obecní zpravodaj Štěpán Januszek 210 000 210 000 105% 220 000 
 

 

Infocentrum a Galerie Stará škola Jana Ulmová / Jitka Čurdová 17 016 17 016 145% 24 620 
 

 

 
 
3. Základní struktura příjmů a výdajů obce Mukařov 
(určeno pro kroniku obce Mukařov; hodnoty v Kč)  

    

 Příjmy Rok 2024  

 1- Daňové příjmy 74 751 820 Kč  

 2 - Nedaňové příjmy 16 699 336 Kč  

 3 - Kapitálové příjmy 5 217 318 Kč  

 4 - Přijaté transfery 16 197 607 Kč  

 Celkový součet 112 756 344 Kč  

    

 výdaje 2024  

 50 - platy a podobné související výdaje 12 964 332 Kč  

 51 - neinvestiční nákupy a související výdaje 24 750 684 Kč  

 52 - neinvestiční transfery soukromoprávním subjektům 1 093 218 Kč  

 53 - neinvestiční transfery veřejnoprávním subjektům 30 135 862 Kč  

 54 - neinvestiční transfery obyvatelstvu 518 729 Kč  

 55 - neinvestiční transfery a související platby do zahraničí 0 Kč  

 59 - ostatní neinvestiční výdaje 14 867 171 Kč  

 61 - investiční nákupy a související výdaje 17 819 403 Kč  

 63 - investiční transfery 10 606 945 Kč  

 Celkový součet 112 756 344 Kč  

 

 
 
 
Pro informaci:    

 Stavy finančních prostředků na bankovních účtech 31.12.2024  

 stavy běžných účtů  9 328 774 Kč  

 stav pokladní hotovosti 47 089 Kč  

 stav běžného účtu Fond dětí a mládeže 135 000 Kč  

 stav spořícího účtu - Fond obnovy a rozvoje 28 142 825 Kč  

 CELKEM 37 653 688 Kč  
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Kronika byla schválena Zastupitelstvem obce Mukařov 

Dne:  

Starostka: Ing. Hana Zákoucká 

Kronikářka: Ing. Renáta Kiara Vargová  

 

Razítko a podpis:  

 

 

 

 

 

Přílohy této kroniky jsou: 

Vánoční přání obce Mukařov 

Časopis Obecní Zpravodaj 

Rozvrh aktivit KKCM 

Papírová skládačka popelářského vozu pro děti  

 


